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Ustanovitelji; obč. konference SZDL 
Jesenice, Kranj', Radovljica, Šk. Loka 
in Tržič. — Izdaja ČP Gorenjski tisk 
Kranj. — Glavai urednik Igor Janhar 
— Odgovorni urednik Albin Učakar 

G L A S I L O S O C I A L I S T I Č N E 

KRANJ, sreda, 5. 2. 1969 
Cena 50 par ali 50 starih dinarjev 
List izhaja ođ oktobra 1947 kot tednik. 
Od 1. januaria 1958 kot poltednik: 
Od 1. januarja 1960 trikrat tedensko. 
Od 1. Januarja 1964 kot poltednik 
in sicer ob sredah in sobotah 

Z V E Z E D E L O V N E G A L J U D S T V A Z A G O R E N J S K O 

Pred 
odločitvijo 

Republiški in gospodarski zbor naj bi danes (sreda — 
predvidoma popoldne) dokončno odločila o gradnji in 
financiranju ceste Šentilj — Nova Gorica oziroma o dveh 
odsekih te ceste, ki naj bi bila zgrajena do 1973. leta. Raz
prava in odločitev bosta še posebno zanimivi zaradi široke 
razprave v slovenski javnosti o tem pomembnem promet
nem objektu. 

Tudi na Gorenjskem sta osnutek zakona in odloka 
o gradnji te ceste sprožila široke in polemične razprave. 

Zakaj tako široka in tudi polemična razprava? 
Gradnja te ceste, ki pomeni en krak slovenskega cest

nega križa, je za Slovenijo vsekakor pomembna. Povečan 
promet, premajhna dosedanja vlaganja v modernizacijo 
cest v Sloveniji, gradnja podobnih modernih objektov v so
sednjih državah in odprtost meja, ki ima vsak dan večji 
turistični in nasploh gospodarski pomen — vse to je ena 
plat razlogov, ki nedvomno opravičujejo tako široko 
razpravo. 

Kaj pa druga plat, zaradi katere je bila razprava tudi 
precej polemična? 

Slovenski cestni križ ima začrtan tudi drugi krak, ki je 
prav tako oziroma še bolj obremenjen kot prvi, o katerem 
bodo danes odločali. Gorenjska cesta, ki je več kot pre
obremenjena, danes še vedno pomeni glavno vez med za
hodno Evropo in Jugoslavijo. Kot takšna pa naravnost 
kriči po modernizaciji. V to pa predvsem gorenjske občine 
ln gospodarstvenike sili gradnja turske ceste, ki bo naj
kasneje 1975. leta Salzburg povezala z Beljakom. In ker je 
razumljivo, da se danes v sila široki gospodarski in turi
stični izmenjavi med deželami v Evropi, ta cesta v Beljaku 
ne bo končala in ker Gorenjska še vedno pomeni naravni 
In najbolj prikladen most med zahodom in Jadranom ozi
roma Sredozemljem, je tudi razumljiva vse glasnejša za
hteva Gorenjske, da se tudi na tem kraku cestnega križa 
stvar premakne z mrtve točke. 

Gorenjski poslanci, gospodarstveniki in predstavniki 
Javnosti sicer pfodpirajo ln razumejo gradnjo ceste Šentilj 
—Nova Gorica, vendar pa opozarjajo na nujno izgradnjo 
karavanškega predora ln modernizacijo gorenjske ceste. 
Odborniki radovljiške občinske skupščine ln drugih gorenj
skih občin pa zahtevajo celo, da se pripravi vse potrebno 
za takojšnjo Izgradnjo gorenjske magistrale. Zahteva vse
kakor ni neutemeljena, saj za njo stojijo trdne številke 
oziroma primerjalni podatki. 

2al pa je uresničitev te zahteve (vsaj tako kaže) bolj 
zamotana kot je videti na prvi pogled. Težava Je predvsem 
v pomanjkanju potrebnih sredstev. Razen tega pa je treba 
ugotoviti, da je bila postavljena precej pozno, čeprav za 
zakasnitev niso krive gorenjske občine, marveč republiški 
strokovnjaki, ki so šele pred kratkim pokazali podatke o 
trenutni in prihodnji obremenitvi obeh odsekov cestnega 
križa. 

Ni naš namen, da bi skušali napovedovati, kako se bodo 
danes odlo'ill v republiškem in gospodarskem zboru. Zna
no je, da so gorenjski poslanci predlagali, da se v prvi 
plan modernizacije cest v Sloveniji vključi tudi Izgradnja 
karavanškega predora (ki naj bi bil končan do 1975. leta 
kot turska cesta) ln ureditev nekaterih kritičnih odsekov 
gorenjske ceste. Vsekakor je ta zahteva skromnejša od 
tiste, ki bi Jo bilo treba upoštevati in so jo postavili v Ra
dovljici. Vendar pa nekateri menilo in so tudi trdno pre
pričani, da bo izgradnja karavanškega predora sama pre
maknila vrstni red nadalinlih Investicij oziroma gradenj 
na slovenskem cestnem križu. 

Takšna zatrtevnnja in domnevanja vsekakor niso brez 
logične noverr.vp. prav lahko jim le verjeti. Vsiljuje se le 
vprašanje, 'roko bo takrat s sredstvi? (?.e trenutno predvi
dena lnve**'«r?a It namreč *aslavliena precel široko) 

Odveč bi Min *« n^nrel ra^mUljatl, kaiti odločitev bo 
Jutri že znprta. V<-"<rr»k<r>r nn bi bilo nrav, da bi danes pri 
odločanlu j*«vsv'ad«'o rtredJ**«ra?»o mnenje gorenjskih po
slancev (za V"-"«v}rjy-M nre''or ln mod«mlzacHo nekaterih 
odsekov gorrnfeke cest«). SIcer se lahko zgodi, da bo še 
naslednja "ep^raclfa skušala "opravljati zamujeno ln kri
tično ocenjevala današnje odločanje. A. Žalar 

Uspela akademija v Predosljah 
V soboto, 1. februarja, je 

bila v dvorani kulturnega do
ma v Predosljah slavnostna 
akademija v počastitev 60. 
obletnice ustanovitve Izobra
ževalnega društva, predhod
nika sedanje Svobode. Poleg 
najstarejših članov društva, 
med njimi je bila tudi Cim-
žar Angela, ki v njem deluje 
že 45 let, so se slavnosti ude
ležili še pokrovitelj, predsed
nik kranjske občinske skup
ščine Slavko Za'okar, sekre
tar komiteja občinske konfe
rence ZKS Kranj Martin Ko
šir, predstavnik garnizlje iz 
Kranja, predstavniki Zveze 
svobod in prosvetnih društev 
ln številni občani, ki so do 
zadnjega kotička napolnili 
dvorano kulturnega doma. 
Vabilu organizatorjev se je 
odzval tudi član Drame SNG 
Janez Rohaček, ki Je s svojo 
recitacijo navdušil poslušal
ce. 

Po nagovoru pionirjev v 
narodnih nošah, posebej so 
zaželeli, da bi bil predsednik 
Slavko Zalokar tudi pokrovi-

Q w « V v 
eiseene 

in zmrznjene 
morske ribe 
v prodajalnah-

tel j nove osnovne šole, na ka
tero že dolgo čakajo, je spre
govoril predsednik Svobode 
Franci Markovič. Orisal Je 
plodnih 60 let obstoja kultur
ne ustanove v Predosljah in 
izrazil upanje, da bo tako tu
di v prihodnje. 

Program je bil zelo pester. 
Nastopili so člani dramske 
skupine, pevski zbori iz Ko-

krice, Predoselj hi Brltofa ln 
gost Janez Rohaček, ki je • 
samo njemu značilnim gla
som povedal Gregorčičeva 
Soči in Prešernovo Zdrav« 
ijico. 

Akademija je odlično 
uspela. Prebivalcem tega kon
ca Gorenjske bo še dolgo 
ostala v spominu. 

J. Košnjek 

Slovesnosti 
ob 120-letnici smrti 

dr.Franceta P r e š e r n a 
5. FEBRUAR, SREDA: 

ob 19. uri Večer proze in poezije literarne skupine 
mladih »Sopotniki 68« v veliki renesančni dvorani 
Gorenjskega muzeja na Titovem trgu št. 4 (stara 
mestna hiša). 

6. FEBRUAR, ČETRTEK: 
ob 19. uri Večer skladatelja Petra Liparja v kon
certni dvorani Delavskega doma (Trg revolucije št. 1, 
vhod št. 6). Izvajane bodo solistične in zborovske 
vokalne skladbe ter solistične in orkestralne instru
mentalne kompozicije. 

7. FEBRUAR, P E T E K : 
ob 17. uri, na predvečer obletnice pesnikovega smrt
nega dne, počastitev ob grobu v Prešernovem gaju; 
ob 17.15 odkritje doprsnega kipa dr. Franceta Pre
šerna (delo akad. kiparja Lojzeta Dolinarja) v Pre
šernovem gaju; 
ob 19.30 premiera Cankarjevih »Hlapcev« v Prešer
novem gledališču. 

8. FEBRUAR, SOBOTA: 
ob 19.30 koncert pevskega zbora »France Prešeren« 
iz Celja v Prešernovem gledališču, 
ob 20. uri recital Prešernovih pesmi in uprizoritev 
dramske slike »Mcmento mori« v dvorani DPD »Svo
bode«, Stražišče. 

9. FEBRUAR, NEDELJA: 
ob 10. uri v Prešernovem gledališču prireditev za 
šolsko mladino 

Klub kulturnih delavcev Kranj 

Zasnežena cesta je v ponedeljek marsikateremu vozniku prekrižala račune. Kljub počasni vož
nji se je marsikdo znašel na travniku ob cesti. S ceste je odneslo tudi pol tovorni avtomobil 
podjetja Vodovod Kranj, kjer se je ustavil na strehi. — 1oto: F. Perdan 



Poravnalni sveti -
organi K S in delovnih 

organizacij 
Poravnalni sveti so bil i pri 

nas zakonodajno urejeni šele 
1967. leta, ko je bi l izdelan 
splošni in republiški zakon 
o poravnalnih svetih. Ven
dar pa so dedovali že prej 
oziroma so od 1959. leta ve
likokrat uspeli rešiti prene-
katere spore na področju ta
kratnih in kasnejših krajev
nih skupnosti. Zadnji porav
nalni sveti so bili v kranj
ski občini izvoljeni na zbo
rih volivcev 1964. leta. Po 
tem pa člani le-teh še niso 
bili zamenjani. 

čeprav je bilo na začetku 
njihovo delovanje zelo uspe
šno in je velikokrat razbre
menjevalo tudi sodišča ter 
seveda prispevalo k bolj
šim odnosom v krajevnih 
skupnostih, pa je kasneje 
njihovo delo precej zamrlo. 
Sodišča niso več poverjala 
posameznih zadev njim, več 
članov se je zadnja leta pre
selilo oziroma prenehalo de
lovati, nekaj pa so k zami
ranju njihove dejavnosti pri
pomogla tudi pomanjkljiva 
finančna sredstva, ki so kljub-
častni dolžnosti članov prav 
gotovo tudi potrebna. 

Ko pa je lani aprila o nji
hovem delu razpravljal svet 
za občo upravo in notranje 
zadeve pri kranjski občin
ski skupščini, je med dru
gim ugotovil, da so le-ti po
trebni in primerni za reševa
nje manjših sporov. Na pod
lagi takratnega sklepa je že 
nekaj dni po tem razpravljal 
o njihovem delu in poživit
vi izvršni odbor občinske 
konference SZDL, k i je pri
poročal vsem krajevnim or
ganizacijam socialistične 
zveze in svetom krajevnih 
skupnosti, da pripravijo 
predloge za ustanovitev no
vih oziroma zamenjavo starih 
članov poravnalnih svetov. 

Takrat so sprejeli stališče, 
da je člane v poravnalne 
svete treba voliti vsaki dve le
ti, hkrati pa je za njihovo 
delovanje treba v predraču
nih krajevnih skupnosti za
gotoviti potrebna finančna 
sredstva in druge material
ne pogoje. 

Trenutno v kranjski obči
ni poteka široka in konkret
na razprava o pripravah na 
bližnje volitve. Ze čez nekaj 
dni se bodo začeli zbori ob
čanov in zbori delovnih 
skupnosti. Na dnevnem redu 
le-teh pa je predvidena tu
di izvolitev članov poravnal
nih svetov. Zato bi ob tej 
priliki radi opozorili, da se
danji predpisi dovoljujejo 
ustanavljanje poravnalnih 
svetov v krajevnih skupno
stih in delovnih organizaci
jah. Lahko tudi več krajev
nih skupnosti utanovi po
ravnalni svet oziroma ena 
krajevna skupnost več porav
nalnih svetov. Za ustanovitev 
pa je potreben sklep zbora 
volivcev. 

Nesmiselno bi bilo tokrat 
poudarjati potrebnost porav
nalnih svetov v krajevnih 
skupnostih. Rezultati njiho
vega delovanja v minulih le
tih nam kažejo lepe uspehe. 
Prepričani smo tudi, da bi 
le-ti lahko v dobršni meri 
popestrili programe in vse
bino problemov, s katerimi 
so se na primer minulo leto 
srečavale krajevne skupnosti. 
S svojo deloma socialno in 
širšo družbeno problematiko 
pa bi lahko obogatili pred
vsem to področje delova
nja krajevnih skupnosti ozi
roma krajevne samouprave 
in odločanja v delovnih orga
nizacijah. 

A. Žalar 

Izjemna r e s n i č n o s t 
Na seji občinskega sindi

kalnega sveta v Kranju, kjer 
so prejšnji teden v petek go
vorili o programu razvoja 
gospodarstva in družbenih 
služb v občini, so poudarili, 
da bi bilo letos treba nare-
diti določen razvojni korak 
tudi na področju obrti. Ta 
naj bi pripomogel, da v pri
hodnje pleskarjev ne bi bilo 
treba uvažati iz Velenja in 
ljudem ne bi bilo treba pre
hoditi Kranj po dolgem in 
počez, da bi dobili izvajalca 
dveh obrtniških del. 

V ponedeljek je bila pri 
kranjski občinski konferenci 
seja volilne komisije, na ka
teri so sprejeti predlog do
kumentov o predvolilni ak
tivnosti in govorili o organi
zaciji in izvedbi volitev v 
občini. Seje so se udeležili 
vsi povabljeni razen dveh 
predstavnikov mladine. Ker 
.vemo, da se organizacija zve
ze mladine v kranjski obči

ni zavzema za čimboljH se
stav bodočih skupščinskih or
ganov in pripravo ter potek 
bližnjih volitev, odsotnost 
predstavnikov mladine na se
ji malce presenečal 

s i 

Svet osnovne šole 
Stane Žagar Kranj 

razpisuje 
delovno mesto 

učitelja 
glasbenega pouka. 
Pogoj: PU ali P; 2 leti 
ueno-vzgojne prakse z vo
denjem pionirskih in mla
dinskih pevskih zborov. 
Razpis velja do zasedbe 
delovnega mesta. 
Pismene prijave z dokazili 
o sposobnosti sprejema 
tajništvo šole. 

Gorenjska 
kreditna 

banka 
Kranj 3 N 

S POSLOVNIMI ENOTAMI 

na Jesenicah, v K r a n j u , Radov
l j i c i , Š k o f j i L o k i i n T r ž i č u 

N A G R A D N O Ž R E B A N J E 
DNE 14. FEBRUARJA 1969 

V POSLOVNIH PROSTORIH P O D R U Ž N I C E Š K O F J A LOKA 

prva 

nagrada 

je 

osebni 

avto 

ŠKODA 

10 DVOKOLES PONY 
10 ELEKTRIČNIH BRIVNIKOV 

Braun Iskra sikstant 
50 ROČNIH UR DARVVIL 
10 ODEJ 
10 JEDILNIH PRIBOROV 
9 NALIVNIH PERES 

STANOVANJSKI VARČEVALCI 

pa bodo prav tako 14. februarja izžrebali 10 denarnih 
nagrad v vrednosti 5100 N din za nakup gradbenega 
materiala ali opremo po izbiri. 

Pohitite s privarčevanimi zneski v vašo Gorenjsko kreditno 
banko. 

razpisuje j 
ZA V L A G A T E L J E VEZANIH HRA
NILNIH V L O G IN DEVIZ. R A Č U N O V 



veleblagovnica 
BMHlfifiKSB 
1 j ubijana 

GOSPODINJSKI TEDEN od 3. do 13. II. 1969 
PREPROGE 

PREŠITE ODEJE 
VOLNENE ODEJE 

POSTELJNO PERILO 
10 °|0 popusta 

ZAVESE 
NAMIZNI PRTI 
KUHINJSKI SERVETI 
BRISAČE 

b l a g o v n i c a š k o f j a l o k a 

blagovnica 
ffiKmmmcai 
škof ja loka 

Škofjeloški odborniki 
so rekli »ne« 

Zavrnjen predlog o plačevanju prometnega davka od preprodaje 
rabljenih osebnih in tovornih vozil 

Na zadnji seji skupščine 
občine Škofja Loka, k i je 
bila v sredo, 29. januarja, so 
odborniki pretresali predlog 
odloka o prispevkih in dav
kih občanov, predlog odloka 
o prometnem davku v obči
ni , o občinskih komunalnih 
taksah in o podaljšanju ve
ljavnosti letne davčne osnove 
ter višine davčnega zneska 
na dohodek od stavb v letu 
1968. 

Oba, temeljni in republi
ški zakon o prispevkih in 
davkih občanov, sta lani do
živela precej sprememb. Vr-

.sta zadev, ki so bile še do 
nedavnega v pristojnosti zve
ze, je bila prenesena na re
publiko in na občine. Ven
dar pa so se republiški or
gani, hoteč uvesti čim enot
nejšo davčno politiko v vseh 
občinah, odločili izkoristiti 
pooblastilo temeljnega zako
na, ki dovoljuje postaviti 
okvirne stopnje, znotraj ka
terih lahko potem občinske 
skupščine same predpišejo 
prispevke. Temu ustrezno je 
skupščina občine škofja Lo
ka sprejela nove predpise o 
prispevkih in davkih, ki pa 
v glavnem ne bodo kaj do
sti drugačni od lanskih. 

Nekaj več ognja je v 
skupščinsko dvorano vnesla 
debata o občinskem promet
nem davku. Odborniki so 
zlasti kritizirali predlog od
loka pod tarifno številko 2, 
po katerem bi morali odslej 

lastniki vseh vrst vozil, sta
rih do tri leta, ob preprodaji 
plačati 4 odstotke prometne
ga davka. Ugotovili so, da je 
predpis, naperjen sicer zo
per špekulante z vozili tuje
ga tipa, krivičen do lastni
kov domačih avtomobilov. 
Ta del odloka bi utegnil 
sprožiti zaplete tudi v prime
ru karambolov, ko zavaro
valnica skuša poškodovano, 
vendar pa morda še novo 
vozilo prodati. In ne nazad
nje — predpis je nepravičen 
celo do avtomobilistov, k i 
iz kakršnih koli vzrokov svo
je prevozno sredstvo naglo 
iztrošijo, a ga pred potekom 
triletne dobe brez povečanih 
stroškov ne bi mogli zame
njati za novega. Sporni del 
odloka so odborniki soglas
no zavrnili. 

Med razpravo okrog spre
memb in dopolnitev odloka 
o komunalnih taksah je De
beljak Matevž, predstavnik 
krajevne skupnosti Zapre-
valj, izrazil pomisleke tam
kajšnjih volivcev, ki menijo, 
da ni prav, ker se njihov de
nar troši za gradnjo stano
vanjskih poslopij v Škof j i 
Loki. Odgovoril mu je pred
sednik sveta za finance Ja
nez š ter . Zvedeli smo, da 
sredstva iz komunalnih taks 
ne gredo v fond za gradnjo 
novih stanovanj, ampak 
predstavljajo del rednega 
občinskega proračuna. Grad-

R E VM ATIKI—pozor! 
Ne štedite denar, kadar 

gre za vaše zdravje! 
ODLIČNO 

angora antirevmatično 
zdravo perilo zopet 
na zalogi v trgovini 
ELITA — MODA, 
Titov trg 15. 

NA ZALOGI TUDI VSE VRSTE ŽENSKEGA PERILA 
VABIMO VAS NA OGLED IN SE PRIPOROČAMO 

poslovalnica 
MODA, Kranj K P a o J 

njo novih stanovanjskih ob
jektov financirajo izključno 
le delovne organizacije in po
samezniki. 

Odborniki so nato podprli 
zamisel, naj bi v prihodnje 
obdavčili tudi gorske kmeti
je. Seveda pa bodo sredstva, 
last krajevnih skupnosti, k i 
bodo tako dobile potreben 
denar za izpeljavo novih in 
popravilo starih cest, za grad
njo raznih domov in druge
ga. 

Najbolj zanimiva novost v 
odloku o spremembah in do
polnitvah pri plačevanju ko
munalnih taks v občini je 
vsekakor tista, ki se nanaša 
na lastnike počitniških hišic. 
Lani sprejet predpis, po ka
terem naj bi lastniki omenje
nih objektov plačevali pav
šalno letno turistično takso 
v višini 200 N din (podobne 
odloke so sprejele tudi dru
ge gorenjske občine), je 
namreč ustavno sodišče SRS 
konec maja razveljavilo. Ute
meljitev: podlaga za določi
tev taksne obveznosti bi bi
lo lahko samo dejansko bi
vanje v teh hičicah. Novi 
predpis upošteva omenjeno 
zakonsko določilo, saj pravi, 
da morajo lastniki pri kra
jevnem turističnem društvu 
vnaprej prijaviti bivanje v 
turističnih hišicah. Tako 
zbran denar bo ostal turi
stičnim društvom, uporabili 
pa ga bodo za financiranje 
letnega programa. 

Ob vsem tem se seveda 
poraja vprašanje, kdo in ka
ko bi lahko uspešno kontro
liral izvajanje novega določi
la ter odkrival kršitelje. Na
loga, ki čaka krajevna turi
stična društva, je vsekakor 
precej težavna. 

Glede raznih domov, koč 
in drugih gostinskih objek
tov so odborniki menili, naj 
sredstva od turističnih taks 
dobijo tisti, k i objekte vzdr
žujejo ne pa turistično dru
štvo škofja Loka. Tone Po
lajnar je konkretno menil, 
da bi takse, zbrane v planin
skih domovih, moralo pobi
rati planinsko društvo. 

Na koncu so prisotni raz
pravljali o gradnji cestnega 
križa v Sloveniji, o čemer 
pa smo na straneh našega li
ta že poročali. 

I. G. 

Tudi letos v tržiški občini 

premalo denarja 
za negospodarske 

investicije 
Čeprav vsako leto v tržiški občini ugotavljajo, da jim pri

manjkuje denarja za negospodarske investicije, tudi letos ne 
kaže nič bolje kot prejšnja leta. Občani so namreč prek zbo
rov volivcev, predstavnikov krajevnih skupnosti in pristojnih 
občinskih organov predlagali vi sto negospodarskih naložb, ki 
skoraj za dve tretjini presegajo finančne zmogljivosti občine. 
Če bi hoteli upoštevati vse predloge, bi potrebovali najmanj 
5 milijonov N dinarjev, razpoložljivih sredstev pa je le 
1,679.140 N dinarjev. Zato pristojnim občinskim organom ni 
kazalo nič drugega, kot da so po najboljših močeh skušali 
uravnovesiti potrebe z razpoložljivimi sredstvi. 

URESNIČITEV 
NAJNUJNEJŠIH POTREB 
Ravno zaradi tega so se le

tos v tržiški občini odločili, 
da bodo skušali uresničiti le 
najnujnejše in neodložljive 
investicije za kolektivno ko
munalno potrošnjo. V tem 
okviru nameravajo dokončati 
nekatere študije in načrte 
(izdelava kart, zazidalni na
črti, projekti za most čez B i 
strico, cesto vpadnico, gasil
ski dom), nekatere komunal
ne objekte, kot so ceste, vo
dovod, mostovi in kanalizaci
ja. Letos naj bi dogradili 
cesto Podtabor — Bistrica, 
zgradili novo traso ceste v 
Bistrici, modernizirali in as
faltirali Cankarjevo cesto v 
Tržiču ter cesto III. reda 
Križe — Golnik, sanirali cesto 
v Jelendol in uredili cesto 
vpadnico od Pošte do vhoda 
v BPT. Pri vodovodnih delih 
nameravajo položiti glavni 
vod od zbirališča Ravne do 
zbirališča na Jožefovem gri
ču, sanirati vodovodno 
omrežje na Ravnah, zaključi
ti dela pri vodnem zajetju 
Lom in napeljati vodovodni 
priključek za novo šolo v 
Krizah. Program izgradnje 
mostov predvideva dogradi
tev mostu na cesti Kovor— 
Križe prek Bistrice in zgradi
tev mostu v Pcdljubelju pri 
stezi za motokros. Poleg iz
gradnje glavnega kolektorja 
kanalizacije v Bistrici in ure
ditve hudournika v Gozdu je 
predvidena še obnova gasil
skega doma v Tržiču ter do
končna ureditev okolice 
stolpnice v Tržiču, ki je bila 
zgrajena že pred dvema leto
ma. 

Va omenjena dela bodo fi
nancirali iz sredstev za ne
gospodarske investicije in 
kreditov, pobg tega pa bodo 
določena sredstva zbrali še iz 
denarja za gradnjo šol, sred
stev komunalnega podjetja 
(vodarina) in iz sredstev pri-
»pćvka za erozijo. 

ŠE PET INDIVIDUALNIH 
INVESTITORJEV 

Poleg omenjenih sredstev 
bodo denar prispevali še 
Elektro Kranj, vodna skup
nost Gorenjske, tržiško ko
munalno podjetje, stanovanj
sko podjetje in podjetje za 
urejanje hudournikov iz Lju» 
bljane. Elektro Kranj bo raz
širil svoje obratne prostore, 
medtem ko bo vodna skup
nost Gorenjske obnovila pra
gove in uredila obrežno zava
rovanje Bistrice. 

Že iz naštetega lahko ugo
tovimo, da je seznam pred
videnih del precej obsežen, 
zato je vprašanje, če bodo za
stavljene naloge lahko vse 
uresničene. Kajti vse je od
visno od rednega dotoka 
sredstev. Ob dejstvu, da na
vadno izvajalci zahtevajo za
gotovilo za plačilo svojih d-I, 
je skupščina prisiljena o/da
ti dela izvajalcu žele takrat, 
ko ima na voljo vsa razpo
ložljiva sredstva. Zato se lah
ko zgodi, da bo vsak izpad 
sredstev med letom povzročil 
zmanjšanje obsega določenih 
del, pa čeprav ta predstav
ljajo dejansko samo tretjino 
vseh potreb, ki so jih pred
lagali občani. Sploh pa bodo 
o predvidenem programu ne
gospodarskih investicij te dni 
razpravljali tudi na zborih 
volivcev in pričakovati je, da 
bodo občani predlagali še ne
katere spremembe predvide
nega programa. V. Guček 

Popravek 
V sobotnem članku o 

gradnji ceste Šentilj — 
Nova Gorica, kjer smo 
zaprosili za mnenje go
renjske poslance, se je 
vrinila neljuba pomota. 
V prvem odstavku 'je na-
mc'sto Franca Zvana pra
vilno Franca Jereta, kot 
je razvidno v nadaljeva
nju članka. 



Karel Prušnik — Gašper med govorom pred spomenikom 
Tomaža in drugih borcev 

Komemoracija v K o ž u 
Na skupnem partizanskem grobu na pokopališču vasi Sve

če v Rožu na Koroškem je bila v nedeljo komemoracija ob 
25. obletnici smrti narodnega heroja Matije Verdnika - Toma
ža, k i je tam pokopan. Prireditve se je udeležilo veliko prebi
valcev iz Šentjanža, Bistrice, Šent Jakoba, Sveč in iz drugih 
krajev Rožne doline, ki so v najtežjih časih protinacističnega 
boja poznali Tomaža kot vnetega, veščega in sposobnega 
borca, aktivista in organizatorja. Komemoracije so se ude
ležili tudi mnogi naši borci — partizani, ki so v osvobodilni 
vojni sodelovali onstran Karavank iz Kranja in še posebno 
z Jesenic. O pokojnikovem revolucionarnem delovanju je spre
govoril predsednik občinske zveze združenj borcev NOV Je
senice tovariš Franc Konobe! j - Slovenko in predsednik Zveze 
koroških borcev Karel Prušnik - Gašper. 

žalna komemoracija se je končala v prisrčnem tovariškem 
srečanju borcev - partizanov z obeh strani Karavank. Mnoge 
družine v Svečah in po drugih vaseh, k i so pomagale napred
nemu, revolucionarnemu gibanju, bile so zato zaprte in pre
ganjane, so obujale spomine iz tistih časov in vabile borce 
na dom. Prisrčnost in narodna zavest te slovenske doline je 
ob tej priložnosti znova oživela. 

POLITIČNA ODJUGA 
»Seme, ki ga je sejal Tomaž tostran in onstran Karavank, 

je dobro vzkalilo in bogato obrodilo. Bratstvo in enotnost 
vseh narodov je prav na teh mejah dobilo svojo pravo po
dobo. Lahko trdimo, da je partizanska borba porušila meje, 
ki so nas dolga leta razdvajale.« 

Tako je med drugim povedal tovariš Slovenko v svojem 
govoru na grobu. In prav tu je v resnici osrednja vsebina 
in tudi uspeh vseh dogajanj zadnjega pol stoletja in še prej. 
Državna meja ni važna. Ob prehodu tja in nazaj so samo 
enkrat površno pogledali potne liste. Kar dvignejo zapornice 
in zamahnejo z roko. To pa je bolj pozdrav kot pa znamenje 
za odprto pot. Važno pa je, da je med tamkajšnjimi stran
kami, strujami in nacionalnimi trenji že močna »odjuga« kot 
je nekdo dejal v pogovoru. Slovenci niso več izpostavljeni za
smehovanju in podcenjevanju zaradi nacionalne pripadnosti 
in materinščine. Vse manj je tega. Nestrpnost popušča. Ob 
tem je nekdo povedal primer iz Železne Kaple. Na neki pri
reditvi so nastopala vsa društva; nemška in slovenska. Vča
sih so prav take prireditve najbolj zaostrile medsebojne 
odnose, sedaj pa je prav obratno. 

V Borovljah smo imeli priložnost srečanja z mlado uči
teljico. Poučuje v izrazi'o slovenski, hribovski vasi. Toda 
malo otrok (samo 3!) se je prijavilo za slovenski jezik, drugi 
samo za nemščino. Vzroki za to so različni, manjšina je pač 
manjšina. 

Take in podobne je bilo slišati semtertja. Zgodovina je tu 
in tam pustila posledice, mnogo naučila. Skupno trpljenje in 
skupni boj proti istemu sovražniku — mračnjaški tiraniji, 
stremljenje za lepšim, svobodnim življenjem — vse to zdru
žuje ljudi na tej in oni strani. A to je bilo »seme« heroja 
Tomaža, to je smer naše nove družbe, k i je vse bolj živa 
in vidna zlasti v novem rodu. — K. Makuc 

Sprejeta programska izhodišča in volilni pravil
nik občinske konference SZDL Radovljica 

Priznanje skupščini in predsedniku Kaj dižu 
Občinska konferenca SZDL Radovljica je na sedmi razširjeni 
seji, na kateri so bili prisotni tudi člani občinskega komiteja 
ZK, občinskega sindikalnega sveta, občinskega zbora ZZB in 
komiteja ZM, razpravljala in sprejela programska izhodišča 
za volitve odbornikov in poslancev ter potrdila medobčinski 
in občinski pravilnik za izvedbo predvolilnega postopka in vo
litve. Seje se je udeležil tudi član IO republiške konference 
SZDL tov. žiga Klmovec. 

V živahni razpravi, k i je 
sledila besedam predsednika 
konference, so najprej oce
nili dejavnost občinske skup
ščine, ki je bila v zadnjih 
dveh letih izredno bogata, 
pestra in kot so soglasno 
ocenili govorniki, zelo uspeš
na. Kljub izredno težavnemu 
položaju, ki je nastal kot po
sledica številnih pretresov v 
gospodarskih organizacijah, 
velikih finančnih obveznosti 
in omejenih možnosti, se je 
skupščina cb najtesnejši po
vezavi z družbenimi in delov
nimi organizacijami dokaj 
uspešno lotila velikih nalog 
zlasti v šolstvu, gospodar
stvu, turizmu in zadnje leto 
v obrambnih pripravah. To
krat bolj kot k daj koli v pre
teklosti, so poudarili v raz
pravi, je treba pohvaliti delo 
svetov, komisij in odborov, 
ki so vestno in dognano pre
učevali vsa tekoča vprašanja 
in s tem omogočili boljše in 
racionalnejše delo občinske 
skupščine. Vsak odlok, in 
vsaka pomembna odločitev, o 
kateri so razpravljali odbor
niki na skupščinskih sejah, je 
bil prej temeljito obravna
van na svetu ali drugem ob
činskem organu. Znatno se 
je izboljšalo poslovanje tudi 
občinske uprave, kar je omo
gočilo občanom več nepo
srednih stikov in zadovolji
vih rešitev. Velik del zaslug 
za napredek, za uspehe in 
učinkovitost skupščine ima, 
je rečeno na seji, predsed
nik tov. Stanko Kajdiž, ka
terega so vsi navzoči z ap
lavzom ponovno predložili za 
to odgovorno dolžnost v pri
hodnji mandatni dobi. 

Razprava se je še bolj raz
vila ob obravnavi predloga 
programskih izhodišč občin
ske konference SZDL, ki ga 
je posredoval na seji pred
sednik konference. Prisotni 
udeleženci so podprli osnov
ne zamisli teh izhodišč, ki 
pomenijo smernice politične 
dejavnosti ne le SZDL, mar
več vseh družbenopolitičnih 
organizacij v predvolilnem 
obdobju in v prihodnji man
datni dobi. Programska iz
hodišča bodo omogočila vsem 
delovnim ljudem v občini, je 
rečeno v predlogu, da bodo 
lahko svobodno in neposred
na izražali napredne pobude 
za reševanje vseh življenjsko 
pomembnih vprašanj. Sleher
ni občan bi moral v teh iz
hodiščih najti svoje področ
je, k i ga zanima in se bo
riti za njihovo uveljavljanje. 
Posebno naglašena je nuj
nost večjega vključevanja v 
družbenem razvoju, zlasti v 
gospodarstvu in družbenih 
službah neposrednih proizva

jalcev. Prav tako pa se na
kazuje važnost tesnejše po
vezave delovnih organizacij z 
občinsko skupščino tako gle
de pospeševanja integracij
skih procesov, kot tudi v re
ševanju ostalih vprašanj 
skupnega pomena, predvsem 
zaposlovanje mlajšega, stro
kovno sposobnega kadra, od
nosa do družbene svojine, so
cialnih, kulturnih, telesno-
vzgojnih in drugih bistvenih 

problemov. 
Ob nekaterih pripombah 

na tekst predloga so v celoti 
soglasno sprejeli najprej pro
gramska izhodišča občinske 
konference, k i se bodo sku
paj s programom občinske 
skupščine v prihodnjem man
datnem obdobju publicirala 
v obliki brošure in v več kot 
10.000 izvodih razdelila ob
čanom. Le-ti j ih bodo preu
čili in o njih razpravljali na 
kandidacijskih konferencah 
po krajevnih organizacijah 
SZDL. Na kraju seje so brez 
večjih pripomb udeleženci 
razširjene seje občinske kon
ference SZDL potrdili občin
ski in medobčinski pravilnik 
o volitvah odbornikov in po
slancev. JR 

Zbori volivcev v 
t r ž i š k i o b č i n i 

Letošnji zbori volivcev v 
tržiški občini bodo imeli tu
di značaj kandidacijskih kon
ferenc. Občani bodo poleg 
razprave o programu gospo
darskega razvoja, financira
nju negospodarskih investicij 
in proračunu občine ter pro
gramu krajevnih skupnosti 
za letošnje leto na zborih vo
livcev predlagali tudi kandi
date za odbornike občinske 
skupščine, kandidate za po
slance, izvolili pa bodo tudi 
delegate za občinsko kandi
dacijsko konferenco. 

Danes zvečer bosta zbora 
volivcev za območje Križ ln 
Gozda ter Tržiča — mesto. V 
četrtek bodo zbori volivcev 

za volivce z Raven, Pristave, 
Zgornje Bistrice in Ričevnice. 
Za volivce iz Spodnje Bistri
ce, Preske, Sebenj, Žiganje 
vasi, Retenj, Brega, Kovorja, 
Loke, Zvirč, Hudega in Brda 
bodo zbori v petek, medtem 
ko se bodo volivci iz Senič-
nega, Novakov, Zgornjega in 
Spodnjega Veternega ter 
Podljubclja zbrali v soboto 
zvečer. Zadnji zbori volivcev 
v tržiški občini bodo v nede
ljo za območje Leš, Vadič, 
Palovič, Popovega, Slapa, Ca-
dovelj, Brezi j pri Tržiču, 
Hušice, Visoč, Hudega Grab
na, Jelendola, Doline, Loma, 
Grahovš in Potarij. vg 

za 
proslavo 

50-letnice 
K P J v 

Radovljici 
Konec minulega meseca so 

tudi v Radovljici na seji ko
miteja občinske konference 
imenovali odbor za proslavo 
50. obletnice K P J in Skoja. 

Na prvi seji so člani od-
b ora sklenili, da bo 19. ap
rila v občini slavnostna aka
demija in seja. Jutri (četr
tek) pa bo odbor imel že 
drugo sejo, na kateri bodo 
govorili o konkretnih prire
ditvah v občini. 

Člani radovljiškega odbo
ra, ki se imenuje odbor za 
proslavo 50-letnice revoluci
onarnega delavskega gibanja 
so: Matija Markelj, inž. 
Drago Šiftar, Milan Baloh, 
Anton Dežman, Var j a Jen-
sterlc, Vlasta Vidic, Alek Če
bul j , Ivan Križnar, Boris Še-
tina, Zdenko Cund, Ferdo 
Bern, Jože Bohinc, Janez Ma-
rinček, Miran Kenda, Anton 
Kapus, Jože Smolej, Janez 
Var i , Franc Podjed, Jože 
Lavrič, Peter Nuk in Jože 
Ljubic. A. Z. 

Komisija za volitve in ime
novanja skupščine občine 

Radovljica 

ponovno 

razpisuje 
prosto delovno mesto 

načelnika 
ODDELKA ZA GOSPO
DARSTVO IN KOMUNAL
NE ZADEVE. 
Kandidati morajo izpolnje
vati enega od naslednjih 
pogojev: 

— da ima visoko ali viš
jo strokovno izobrazbo 
pravne ali ekonomske 
smeri s 3 oziroma 5 let 
prakse. 

Vloge z dokazilom o stro
kovni izobrazbi, doseda
njih zaposlitvah in krat
kim življenjepisom je tre
ba poslati na naslov: 
Komisija za volitve in 
imenovanja skupščine ob
čine Radovljica v roku 
15 dni od dneva objave. 



Š o l s t v o , 
gospodar
stvo, turi

zem 
Letošnje proračunske na

povedi v radovljiški občini 
ikažejo, da bo stanje precej 
težje od lanskega. Nove ob
veznosti pri odplačevanju 
anuitet za bohinjsko cesto 
in zagotovitev večjih sred
stev za zdravstveni dom na 
Bledu ter kot kaže za okrog 
100 milijonov starih dinarjev 
manjši proračun kot lani že 
sedaj narekujejo, da izdatki 
ne bodo smeli biti večji od 
lanskih. 

Sicer pa so s tem v obči
ni več ali manj računali že 
takrat, ko so se odločili za 
eno največjih akcij — iz
gradnjo šolske mreže ozi
roma šolskih prostorov. Ta 
odločitev je pravzaprav pre
usmerila manjše investicije 
v občini v večje. In da bi 
čimprej rešili ta skupni do
govor, bodo že 15. februarja 
razstavili vse osnutke in na
črte z maketami za gradnjo 
novih šol v Radovljici, na 
Bledu in v Bohinju ter za 
obnovitev v Begunjah in Les
cah. Vse te šole bodo v obči
ni začeli gradili že prihodnje 
leto in bodo končane najka
sneje do 1972. leta. 

Druga nič manj potrebna 
naloga, k i so si jo zadali že 
Jani, pa je rešitev nekaterih 
perečih vprašanj v gospodar
stvu. Podatki kažejo, da so 
poprečni osebni dohodki v 
občini manjši od republiške
ga poprečja. Zato bodo tudi 
letos v delovnih organizaci
jah težili k boljšemu kad
rovskemu sestavu zaposlenih 
in k obnavljanju industrij
skih zmogljivosti. Prenekatc-
ra podjetja so namreč po-
'trebna temeljite obnovitve 
in modernizacije, pri čemer 
so že sklenili, da zaradi mo
dernizacije ne bodo ukinjali 
delovnih mest oziroma zma
njševali število zaposlenih. 

In tretje kar nameravajo 
urediti še letos, je dolgoroč
ni program razvoja turizma 
v občini, k i ga bodo v 
skupščini obravnavali sredi 
marca. Ta bo usklajen z ne
davno sprejetim programom 
urbanističnega razvoja. Tre
nutno na tem področju že 
pripravljajo urbanistične na
črte za Bohinjsko Bistrico 
dn Bled. 

Ko smo se pred kratkim o 
vseh teh načrtih in ugoto
vitvah pogovarjali s pred
sednikom občinske skupšči
ne Stankom Kajdižem, nam 
je povedal, da so si na po
dročju šolstva in gospodar
stva v občini že lani zadali 
velike naloge in da j ih v 
prihodnje ne čakajo nič 
manjše v turizmu. Prav to 
pa j ih tudi obvezuje, da se 
bodo tudi letos odločno in 
nenehno prizadevali, da jih 
uresničijo. 

A. žalar 

Od poda do modernega 
kulturnega doma 

Februarja 1909. leta so v 
Predosljah ustanovili izobra
ževalno društvo. Ob 60-letni-
ci je pokrovitelj slavja pred
sednik kranjske občinske 
skupščine zapisal: »Kronika 
l.ullurno-prosvetnega delo
vanja v Predosljah in na Su
hi spodbudno kaže, da se je 
tudi prebivalstvo našega po
deželja hitro in vztrajno 
vključevalo v prizadevanja 
za širjenje znanja in kultu
re in za organiziranje druž
benega življenja.« 

ZAČELI SO 
NA L I K O Z A R J E V E M 

PODU 
V Predosljah so začeli 

igrati takoj po letu 1900. Naj
bolj primerna sta bila Liko-
zarjev pod in Bavantov 
oder. Likožarjev pod je bil 
za tiste čase velika redkost, 
saj je bil zidan, dolg 12 in 
širok 7 metrov. Še danes je 
moč opaziti, do kam je se
gal oder. Na stropnem tra
mu so pritrjeni leseni količ
ki , na katere so pritrdili 
opornike za zaveso, ki je bi
la ponavadi rjuha. 

Igre so režirali študentje, 
katerih tod okoli ni bilo ma
lo in župnik Ignac Zupane. 
Vlogo je moral vsak igralec 
sam prepisati iz režiserjeve 
knjige. Vsako igro je moral 
najprej pregledati župnik. 
Gorje, če vsebina ni bila po 
nicgovem okusu! Župnik je 
bil tudi velik nasprotnik 
iger z mešanimi vlogami. 
Smeli so sodelovati samo 
moški ali same žonske. Le 
v igrah z nabožno vsebino 
so lahko igrali oboji. V Pre
dosljah se spominjajo pred
stave 1911. leta. Igrali so 
Domna. Sam ljubljanski 
škof »so dovolili«, da so lah
ko nastopili moški in ženske 
skupaj, seveda na prošnjo 
igralcev. 

Oreharjeva mama se ene 
prvih predstav na Likozarje-
vem podu takole spominja: 
»Bila sem še otrok. Večkrat 
sem šla k stricu Likozarju. 
Živo se spominjam nedelj
skega popoldneva, ko so na 
Likozarjevem podu uprizorili 
igro Sveta Neža. Igro je re-
žiral župnik. Tudi šminkal je 
je s a m . . . Na pod so pri
nesli nekaj stolov za najsta
rejše gledalce, ostali so sta
li.« Mama nadalje pripovedu
je: »Tedaj sem prvič gledala 
igro. Na podu je bila tema, 
le na odru je gorela petro
lejka. Čez nekaj časa se je 
prižgal močnejši ogenj, ki je 
osvetlil ves oder. Kako lepo 
je bilo!« Oreharjcvo mamo 
se najbolj prevzele igralke s 
svojimi prekrasnimi obleka
mi. Spominja se, da je ena 
od njih imela svileno obleko 
do tal. 

Zelje po lastnem domu in 
odru so bile velike. 12. ja
nuar 1913 je z zlatimi črka

mi zapisan v zgodovini pre-
doseljskega igralstva. Zgra
jen in »blagoslovljen« je bil 
nov kulturni dom. Veliko, 
posebno v lesu, so zanj pri
spevali prebivalci Predoselj 
in Suhe. Isti dan so uprizo
ril i Jurija Kozjaka. 

DOGOVOR PRI OMANU 
NA SUHI 

V Predosljah in na Suhi 
so srčno želeli, da bi se uvr
stili med tiste slovenske vasi, 
o katerih se je pisalo in go
vorilo, da skrbijo za kultur
no udejstvovanje, za napre
dek, da ustanavljajo prosvet
na društva in knjižnice. Pr
vega aprila 1907. leta se je v 
gostilni pri Omanu zbralo 
precej fantov, predvsem štu
dentov iz tega kraja. Odločili 
so se, da ustanovijo knjžni-
co. Tisti prvi april lahko 
štejemo za rojstni datum se
danje knjižnice v Predosljah. 

Ljudje so prinašali knjige. 
Vedno več jih je bilo. V pe
tih mesecih so nabrali kar 
214 knjig. Prvi predsednik 
knjižnice je bil Basaj Jakob, 
tajnik Franc Zabret, blagaj
nik Josip Umnik, knjižničar 
pa Basaj Anton. Knjižnica 
se je priključila Slovenski 
dijaški zvezi. 

Kakšna je bila ta knjižni
ca? Pobrskajmo po kroniki. 
Zanimiv je dvogovor dveh 
članov knjižničarskega odbo
ra na seji 8. septembra 1907. 
leta. Prvi je dejal takole: 
»Ne smemo sprejeti v knj'ž-
nico nobene knjige katere j 
vsebina, bodisi v besedi ali I 
sliki, bi nasprotovala veri ali ' 
nravnosti. Zato predlagam, 
da se Slovan ne sprejme v 
knjižnico in da se spomini 
J. Brumna odstranijo iz j 
knjižnice. Knjige naj se lo- j 
čijo v dva oddelka, v tiste, I 
katere smejo brati vsi, in ti- j 
ste, ki j ih smejo brati samo 
nad dvajset let stari.« Drugi 
član pa je pripomnil: »To 
razčlenjevanje ni popolnoma 
točno, ker mnogokrat bere 
lahko 18-letni fant to, kar 
24-letno dekle ne sme.« 

Knjižničar je na seji 26. 
aprila 1908 poročal sledeče: 
»V treh mesecih so si izposo
dil Sušani 122 knjig, v Pre
dosljah 105, v Britofu in Ore-
hovljah po 11, na Visokem 7, 
v Bobovku 2, v Uovko in na 
Breg je romala po ena knji
ga. Brale so večinoma dekle
ta, manj fantje, kar je ob
žalovanja vredno.« 

Knjižnica je leta 1913 štela 
že 700 knjig. Do prve svetov

ne vojne je knjižnica nekaj 
let delovala, nekaj pa spet 
ne. Med vojno je bila precej 
uničena. Po vojni pa je de
lovala le nekaj let. 

P E V S K I ZBOR IN 
TAMBURAŠKI O R K E S T E R 

V šolski kroniki zasledimo, 
da je že leta 1893 pri otvo
ritvi popravljene šole v 
Predosljah sodeloval tudi 
cerkveni pevski zbor pod 
vodstvom Oven Alojzija. 
Okrog leta 1903 so ustanovili 
moški pevski zbor, leto ka
sneje pa še mešanega. Prvo 
pesem je ta zbor zapel na 
Valavčevem podu. Bila je 
pesem Pod trio bivam 
zdaj . . . Polem zbor nekaj 
časa ni deloval. 1931. leta so 
začeli spet peti. Druga sve
tovna vojna je pevce razkro
pila. Po vej ni so zbore še 
ustanavljali," a nobeden se ni 
dolgo držal. Da je bil Oven 
Alojz zares prizadeven, doka
zuje tudi ustanovilev tambu
raškoga orkestra 1905. leta. 
Vodil ga je 18 let, pozneje 
pa je njegovo taktirko prev
zel kaplan Pogačnik. V or
kestru so igrale samo žen
ske. Vendar so igrali le ne
kaj let. Ponovno je zaživel 
1935. leta. Sestavljen je bil 
iz šolskih otrok. 

Svetovna vojna je tambu
raški orkester utišala za ved
no. Do danes se kljub pri
zadevanjem še ni oglasil. 

NAPORI TONČKE 
P O R E N I O V E 

Njen prihod leta 1924 je po
menil veliko poživitev za 
kulturno delo v Predosljah 
in sosednjih vaseh. Veselje 
do gledališkega dela, nadar
jenost in pripravljenost, da 
vaščanom nameni svoj prosti 
čus, je rodila bogate sadove. 
V desetih letih so uprizorili 
23 iger. Z njo je prišla pri
dobitev, kakršne v Predosljah 
ne bodo pozabili. Lahko so 
že igrali tudi dela z mešani
mi vlogami, kar je pomenilo 
začetek polnejšega in pestrej
šega igralskega delovanja. 
Nekdanji igralci se spomi
njajo radostnih ur, kako so 
ob polni dvorani želi uspeh 
za uspehom. 

VOJNA J IM NI OSTALA 
DOLŽNA 

Med vojno se je kulturni 
dom spremenil v pravi do
mobranski bunker. Vaščani, 
posebno mladi niso držali 
križem rok. Utrdbo je bilo 
treba spremeniti. Šli so od 
hiše do hiše, prosili pomoči, 

GOSTINSKO PODJETJE Z E L E N I C A TRŽIČ 

D V E K V A L i PK K U H A R I C E 
DVA K V ALI P K NATAKARJA-ICE 

Ponudbe osebno ali pismeno na podjetje. 

Nastop službe po dogovoru. 

v denarju in materialu. Ne 
zaman. Ze decembra 1945 so 
uprizorili prvo igro po vojni 
— Stilmontski župan. Isti 
mesec pa še Detektiva Meglo. 
Obakrat je bila dvorana na
bito polna. Upravitelj Fajon 
Rudi je osnoval moški in po
zneje mešani zbor. Do leta 
1955 so na predoselj skem 
odru domačini uprizorili 42 
iger, 24 pa so j ih uprizorile 
tuje igralske skupine. Ljudje 
so radi igrali. Skoraj vsaka 
organizacija ali društvo je 
imelo svojo igralsko skupi
no. Na deskah so se pojav
ljali gasilci, KNOJ, predstav
nice AFZ, mladinska organi
zacija in seveda prosvetno 
društvo. Izgradnja domovi ;e 
j im je dala delovni elaa n i 
kulturnem področju. Usta
navljali so pevske zbore, a 
nobeden ni doživel dolge živ« 
Ijen'ske dobe. Tudi knjiž l i 
ca je po 1963. letu usahniia. 
Igra'stvo pa v Predosljah ni 
zamrlo. 

Jeseni 1954. leta so začeli 
staro dvorano podirati. Štiri 
leta kasneje, na dan republi
ke, so zaplapolale zastave na 
novem kulturnem domu. Ig
ralci so spet stopili na deske. 
Živ pokopan je bila piva 
predstava v novem domu. Pri 
tem jim je veliko pomagala 
žaga v Britofu, saj jim je po
klonila kar pol milijona sta
rih dinarjev, kar za tisti čas 
ni bilo malo. 

V šestdesetem letu je pr
vič zaigrala kopica mladih 
igralcev. Zadnjih devet let 
imajo svojega režiserja. To 
j im veliko pomaga. In še ne
kaj. Ljudje so še vedno pol
ni idealizma. 
TEŽAVE SO VEDNO VEČJE 

Svoboda v Predosljah ni 
brez težav. Stisnjeni so v dve 
sobici in dvorano. Ostale pro
store je zasedla šola. Dotaci
ja je tako malenkostna, da 
jo brez naporov porabijo pri 
eni sami dramski predstavi. 
Še vsa sreča, pravijo, da nam 
ljudje radi priskočijo na po
moč. Dokler bodo vaška dru
štva dobivala tako mala sred
stva, je delo v povečanem ob
segu nemogoče. Posebno pri 
gledališču. Predstava moder
nega dela je nemogoča. Ven
dar, da lahko sploh delujejo, 
je velika zasluga organizacij 
na tem terenu, ki medseboj
no zares dobro sodeluje i o. 
Tako dobro, da sedanjih 
vodstev na prihodnjih volit
vah ne bodo veliko menjali. 
Tudi gradnja nove šole je 
nujna. S tem bi razbremenili 
kulturni dom. 

Skočili smo v anale kultur
ne dejavnosti v Predosljah. 
Nismo zapisali vsega. Precej 
več se je zgodilo v zgodovi
ni, precej se dogaja, pa tu
di upi na prihodnost niso ne
osnovani. Mislijo ma zbor, 
knjižnico, folkloro, tambura
še. Na vse tisto, kar je nek
daj v Predosljah že živelo. 

J. Košnjek 



V Ribnem pri Bledu nova premiera 

Jakob Ruda 
V Ribnem pri Bledu so v 

nedeljo, 2. februarja, in v so
boto uprizorili prvo premiero 
v letošnji sezoni Cankarjevo 
dramo JAKOB RUDA. S tem 
so se tudi v tem kraju od
dolžili Cankarjevemu spomi
nu ob 50-letnici njegove smr
ti. Igralska sekcija kulturno-
prosvetne organizacije RUDI
JA JEDRETICA v Ribnem 
je zelo delavna. V programu 
za letošnjo sezono ima še 
eno komedijo. Pred nedavnim 
pa je doživela v tem kraju 
premiero Cankarjeva drama 
MARTIN KACUR. Tako je 
imelo občinstvo v tem krat
kem razdobju priložnost vi
deti kar dve Cankarjevi 
dramski deli. 

Jakob Ruda je eno prvih 
dramskih del moderne slo
venske dramatike in Cankar
jev dramski prvenec. Sam 
avtor je v nekem pismu bra
tu Karlu označil to prvo po
membnejše svoje dramsko 
delo, da je vsebina »razpad 
tihe, starodavne sentimental
ne poezije v hrupnem moder
nem življenju«. S tem je 
Cankar idejo dala le nakazal, 
hkrati pa je razkril tudi av
tobiografske osnove, ki se ka
žejo v tedanji socialni preob
razbi življenja, saj je ta pre
obrazba posegla celo v Can
karjevo družino. 

Drama Jakob Ruda prika
zuje podeželskega posestnika 
in malega tovarnarja, kako 
mu propade posestvo zaradi 
zadolžitve. Da bi ne prišel 
na boben, mu ugodne okoli
ščine pomagajo, zato prodaja 
hčer bogatemu trgovcu. Sli
kar Dolinar, ki ljubi njegovo 
hčer Ano, prepreči nakano. 
Jakob Ruda je tudi sam moč
no razdvojen in niha med 
pohlepom ter vestjo, vendar 
ga premaga občutek krivde, 
ker spravi lastno ženo v pre
zgodnji grob in zapravi do
mačijo. Zato se odloči za sa
momor, hčer Ano pa povede 

Š o l s k i novinci in mala š o l a 

v življenje slikar Dolinar. 
To je kratka zgodba in mi

sel drame, ki jo preveva mo
derno pojmovanje sveta in 
življenja in se čuti v njej 
močan vpliv tedanjih vodil
nih evropskih dramatikov 
modernega časa, čeravno je 
delo po dramaturški zgradbi 
in po oblikovanju likov še 
precej nedovršeno in mesto
ma začetniško. Vsebuje pa že 
precej elementov kasnejše 
Cankarjeve dramatike, s ka
tero je postal neprekosljiv 
mojster na Slovenskem. 

Prav spričo navedenih ele
mentov začetništva ter nedo
vršenosti je delo za sleherne
ga režiserja dokaj zahtevna 
naloga, pravMako pa tudi za 
igralce. Igralci iz Ribnega so 
se lotili študija z veliko do
bre volje in prizadevnosti, 
zato zaslužijo pohvalo. Tudi 
izbira igralcev za posamezne | 
vloge je bila zelo posrečena. 
Zato končni igralski uspeh ni 
izostal. Z nekoliko bolj spro
ščeno ter dinamično igro in 
z bolj režijsko izdelanimi 
prizori pa bi uspeli še bolj 
izraziti temeljne avtorjeve 
misli ter idejne poante. 

Navzlic temu pa so igralci 
primerno uspeli, saj delo, ki 
so ga opravili, resnično ni bi
lo lahko. Posebej to velja za 
režiserja Poldija Grosa, ka
kor tudi za igralce. Med na
stopajočimi so bili večinoma 
mladi ljudje, od katerih 
j ih ima nekaj že precejšnje 
ter bogate igralske izkušnje, 
drugi pa so bili še bolj za
četniki. Vendar pa je režiser
ju uspelo ustvariti precej 
enoten igralski kolektiv. 
Glavno vlogo Jakoba Rude 
je igral Peter Mužan, v osta
lih vlogah pa so se zvrstili: 
Alojzija Korošec, Jože Mu
žan, Jože Poljane, Anica Mu-
lej, Janko Grilc, Bojana Hu-
domal, Anton Trante, Zdrav-
ko Mulej ,in Jelo Ferjan. 

J. Bohinc 
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Razstava na l o š k e m 
gradu 

V galeriji na loškem gradu bo v četrtek, 6. februarja, ob 
18. uri odprta razstava izdelkov dveh mladih slikarjev, pred
stavnikov najmlajše generacije. Razstavljala bosta Kostja 
Gatnik in Lojze Logar, ki sta za razstavo pripravila vrsto 
likovnih izdelkov iz polietilena, polivinila, stiropora in drugih 
doslej likovni tvornosti neobičajnih gradiv. Ta razstava je 
eden izmed prvih odmevov na likovna dogajanja v svetu, ki 
so v letu 1968 dosegla višek na beneškem Bienalu ln na raz
stavi Documenta v Kasslu. Otvoritev bo z glasbeno opremo 
dopolnil znani pevec protestnih pesmi Tomaž Domlcelj in s 
pomočjo Vilija Lipttaia. Tako kot doslej je Loški muzej tudi 
za to razstavo dobil pokrovitelja, in sicer podjetje Iskra. Raz
stava bo odprta le nekaj dni. A. P. 

Dramatizacija Krsta pri Savici 
Gimnazijci kamniške gim

nazije so se že pred počitni
cami vestno začeli pripravlja
ti na praznovanje slovenske
ga kulturnega praznika — 
Prešernovega dne. Najboljši 
recitatorji so se zbirali tudi 
med počitnicami in vadili 

Prešernov Krst pri Savici, k i 
ga bodo uprizorili na prosla
vi v kinu Dom na predvečer 
praznika. Najboljši recitator
j i in igralci vadijo pod vod
stvom prof. Tine Romšak, k i 
poučuje slovenski jezik. 

T . Smolnikar 

Za večino staršev je vstop 
njihovega otroka v šolo po
memben dogodek. Letos so 
bile prvič centralne kranjske 
šole razpisale tudi sprejem 
otrok v malo šolo. Sicer je 
vprašanje, če bodo te šole 
lahko zadostile vsem željam 
staršev. Podatki, k i j ih tu 
objavljamo, osvetljujejo raz
položenje staršev do male šo
le, zaposlitev mater, družbe
ni in deloma tudi socialni 
položaj otrok, ki letos vsto
pajo v šolo. 

Letos se je vpisalo v I. raz
red osnovne šole Lucij an 
Seljak 128 otrok, kar je 15 
otrok več kot lani. Po zapo
slitvi staršev so otroci iz 
uslužbenskih družin v 31 pri
merih (24,22%), iz delav
skih in kmečkih družin v 84 
primerih (65,62%), gospo
dinj, to je nezaposlenih ma
ter, je 13 (10,16%). Podatki 
nam povedo, da je od skup
nega števila otrok vpisanih v 
I. razred kar 115 (89,84%) 
otrok, katerih matere so v 
delovnem razmerju. Iz tega 
podatka lahko sklepamo, ka
ko visoka je zaposlitev ma
ter in potreba po predšol
skih vzgojnih ustanovah, ter 
stalna nevarnost, da bodo ti 
otroci v številnih primerih 
prepuščeni sebi in da bodo v 
šoli slabše uspevali, ker ne 
bodo deležni materine nege. 

Po izobrazbi staršev dobi
mo naslednjo sliko: staršev 
z visokošolsko izobrazbo je 
1 (0.,78%), z višjo izobrazbo 
1 (0,78%), s srednjo 28 
(21,88%) ter z nižjo 98 
(76,56%). Iz tega lahko skle
pamo, da živi na področju 
šolskega okoliša Stražišča 
majhno število intelektualcev 
in da je to izrazito delavski 
kraj. 

Prav tako je zanimiv poda
tek o številu družinskih čla
nov. Otrok, k i so se vpisali 
v I. razred, je kar 37 (28,91%) 
edincev, 72 (56,25%) iz dru
žin z 2 otrokoma, 16 (12,50 %) 
iz družin s 3 otroki in le 3 
(2,34 %) iz številnejših dru
žin. 

Prevladujejo torej družine 
z 2 otrokoma, številnih dru
žin praktično več ni. 

V malo šolo se je vpisalo 
kar 97 otrok, od tega 76, ro
jenih leta 1962 in 21, rojenih 
v letu 1963. Vsi otroci, ki so 

Premiera 
Hlapcev 

V Prešernovem gledališču v 
Kranju bo v petek, 7. febru
arja, premiera Cankarjevih 
Hlapcev v režiji gosta iz 
SNG Mileta Koru na. Dramo 
so naš t udirali v počastitev 
50-letnice smrti Ivana Can
karja ln 120-lctnice smrti 
Franceta Prešerna. 

Ob tej priložnosti bo pred
sednik skupščine občine 
Kranj podelil simbolične Pre
šernove značke štirim reži
serjem, ki so od leta 1918 v 
Kranju režirali Cankarjeve 
drame. To so prof. Kolar, 
Janez Fugina, Ing. Boris Va-
lenčič ln France Bratkovič. 

se vpisali v I. razred in v 
malo šolo, bodo pred vsto
pom v šolo testirani. 

Otroci letnika 1963 bodo v 
primerih slabega uspeha pri 
preizkusu zrelosti odklonjeni. 
Se vedno bo pa ostalo toliko 
prijavljencev za malo šolo, 
da vseh zaradi pomanjkanja 
prostora ne bo mogoče spre
jeti. 15 učencev obiskuje vr
tec. Ta številka nam pove, 
kako slabo je poskrbljeno v 
krajevni skupnosti Stražišče 
in po okoliških naseljih za 

predšolske otroke. Na eni 
strani velika zaposlenost ma
ter, na drugi strani pa majh
ne možnosti za oddajo otro
ka v urejeno varstvo. Vse to 
po svoje vpliva na intelek
tualni in čustveni razvoj ot
roka in na kasnejše slabše 
uspevanje v šoli. Iz Zgornjih 
Bitenj so starši vpisali v ma
lo šolo kar 27 otrok. To do
kazuje veliko skrb pretežne
ga števila staršev, da bi nji
hovi otroci v šoli dobro us
pevali. B. D. 

Graf ika V inka T u š k a 
Pred dnevi (v ponedeljek) 

so v galeriji kranjske Mest
ne hiše odprli razstavo gra
fičnih del akademskega sli
karja Vinka Tuška. Tega 
umetnika bi lahko uvrstili v 
kreg mladih likovnikov, ki 
odkrivajo nove načine izraža
nja in katerih sl!kc predstav
ljajo poskus združevanja sli-
kovn!h in plastičnih elemen
tov, s čimer dosegajo dvoj
ni vtis — vtis slike in plasti
ke obenem. Zadnja leta so 
prizadevanja v tej smeri o-
pazna zlasti v nekaterih an
glosaških deželah. 

Izhodišče Tuškove tvorno
sti je snov, pobrana iz kmeč
ke arhitekture in ornamenti
ke. Iz posameznih elemen
tov, nelogično postavljenih v 
prostor (na ploskev), skuša 
najti logiko sožitja med pre
dmeti. Pozneje vpleta med 
ciklus obravnavanih motivov 
tudi dele strojev, prometne 
znake ter drugo, s čimer 
doseže večjo barvno inten
zivnost in seveda določeno 
vzdušje. Omenjene stvaritve 

spominjajo na naselja, gleda
na s ptičje perspektive. 

Pozneje v njegovih delih 
opažamo težnjo po večji ja
snosti obravnavanega prob
lema, grafizmi izostanejo, na
domestijo jih večje ploskve, 
ki poudarijo vtis nekakšne 
celovitosti. Toda urejenost, 
dosežena na ta način, izri-
nja dinamiko, tako značilno 
za ostala njegova dela. 

V novejšem času Tušek že 
opušča racionalne, logične 
rešitve in se opira na bolj 
čustveno podane like živah
nih linij ter nasprotujočih si 
barvnih lis. Zadnja stopnja 
tega iskanja pa so oblike, po
stavljene pred ozadje, in 
končno plastične oblike, po
ložene na komaj opazen pod
stavek ali viseče na tanki ži
ci. 

Novi žanr v Tuškovem de
lu nudi gledalcu bolj nepo
sredno komunikacijo z likov
nim delom, njegove grafike 
so obiskovalcu laže dostop
ne. 

» T r a d i c i o n a l n i « seminar 
Že vrsto let pripravlja ob

činska konferenca — prej ko
mite ZMS — Kamnik semi
nar za mlade družbene delav
ce. Letošnji, ki je bil samo 
tri dni, je bil v planinskem 
domu v Kamniški Bistrici. 
Seminarja se je udeležilo 40 
mladincev, in sicer predsed
nik in sekretar šolskih, tovar
niških in vaških aktivov ter 
vsi člani predsedstva. Prvi 
dan so imeli na programu 
predavanje o pripravah na 
volitve v družbenopolitične 
skupnosti in v organe samo
upravljanja v delovnih orga
nizacijah. Sekretar občinske
ga komiteja SZDL je mladin
ce seznanil na kratko z vo
l i lnim sistemom, o bistvu 
ustavnih sprememb, nato pa 
še o vsebinskih, kadrovskih in 
organizacijskih pripravah na 
volitve. Poudaril je, da si 
mora MO že v začetku zago
toviti udeležbo na kandidacij
skih konferencah; predlagati 
morajo svoje delegate. 

V popoldanskem delu pre
davanja so imeli na sporedu 
predavanje o vlogi in nalo
gi mladine v konceptu vse-
Ijudske obrambne vojne. Go
vorili so o koncepciji, o situ
aciji le-te v mirnem obdob
ju in o situaciji v boju, če 

nam bo ta situacija vsiljena. 
Seminaristi so se s predava 
teljem pogovarjali o svetov
nem položaju, ugotavljali pa 
so, da se je treba čimbolj 
povezati z ZK in specializira
nimi organizacijami. 

Naslednji dan je predsednik 
občinske skupščine Kamnik 
govoril o vlogi družbenopoli
tičnih organizacij v delovnih 
organizacijah. V uvodu je 
pripovedoval o pojavu poli
tičnih strank, o njihovih 
klasifikacijah ter z bistvom 
političnih organizacij. 

Popoldne se je med udele
ženci seminarja razvila bur
na debata o odnosih med sta
rejšimi in mladimi komuni
sti, o vključevanju mladih. 
Vodja seminarja pa je odgo
varjal tudi na vprašanja, ki 
so j ih postavljali ob prijavi, 
predlagali po so še šest mla
dincev za odbornike občin
ske skupščine. Zadnji dan so 
imeli v svoji sredi prof. Va-
tovca, ki j im je predaval o 
retoriki in vodenju sestan
kov, popoldne pa so imeli za 
zaključek kratek zabavni pro
gram. Tu so prebrali svojo 
seminarsko kroniko. Najbo
lje so si privoščili predsed
nika skupščine. • 

T. Smolnikar 



mm 
Te dni po svetu 

LJUBLJANA, 31. januarja 
— Na tiskovni konferenci so 
sporočili, da bo letošnja os
rednja proslava v počastitev 
obletnice ustanovitve OF, bo
jev koroških in štajerskih 
partizanskih enot ter 25-let-
nice pohoda XIV. divizije na 
štajersko 27. aprila v Ve
lenju. 

DJAKARTA, 31. januarja 
— Indonezijski zunanji mi
nister Adam Malik je spo
ročil, da se bo Indonezija 
udeležila pripravljalnega se
stanka za konferenco vodite
ljev neuvrščenih držav. 

KARACI, 31. januarja — 
Pakistanska skupščina je 
začela razpravljati o proti-
vladnih neredih, v katerih je 
izgubilo življenje najmanj 31 
ljudi. Medtem pa Je bivši 
pakistanski zunanji minister 
Kame zahteval, naj predsed
nik AjubKan odstopi. 

MOSKVA, 31. januarja — 
V sovjetskem glavnem mestu 
so zanikali novice, da bi bil 
premier Kosigin bolan. Spo
ročili so, da je Kosigin sku
paj z Gromikom na delov
nem dopustu. 

TEMI š VAR, 1. februarja 
— Predsednik Tito je dopo-
toval na krajši prijateljski 
obisk v Romunijo, kamor 
ga je povabil generalni se
kretar CK RKP Nicolae Cea-
usescu. V pogovorih z ro
munskimi voditelji je pred
sednik Tito izmenjal stali
šča o bilateralnih vprašanjih 
in o mednarodnem položaju. 

VVASHINGTON, 1. februar
ja — Pod Nixonovim pred
sedstvom se je sestal nacio
nalni varnostni svet, na ka
terem so predvsem razprav
ljali o položaju na Bližnjem 
vzhodu. 

MADRID, 1. februarja — 
Španske oblasti so potrdile, 
da Je policija aretirala 17 ad
vokatov in univerzitetnih 
profesorjev. Sploh pa je 
Francov režim zaradi čeda
lje močnejšega ljudskega od
pora začel s tako imenovano 
»operacijo odstranjevanja 
režimskih sovražnikov,« 

TRST, 3. februarja — Di
jaki so zasedli državni umet
niški zavod, trgovsko-akade
mijo in največjo tehnično šo
lo v Trstu. Kasneje so se 
j im pridružili še dijaki učite
ljišča in višje srednje šole. 
Ta protest so dijaki izbrali 
zaradi nezadovoljstva z neu
streznimi šolskimi prostori 
in zaradi pomanjkanja učil. 

KAIRO, 3. februarja — 
Predsednik ZAR Naser se je 
pogovarjal s članom pred
sedstva CK KP SZ šeljepi-
nom, ki mu je prinesel oseb
no poslanico Leonida Brež-
njeva. Naser in šeljepln sta 
poudarila, da je položaj na 
Bližnjem vzhodu zaradi na
daljevanja izraelske agresije 
spet nevaren. 

Ljudje 
P a r i š k i pogovori 

gluhih 

Potem, ko so se konec lan
skega leta za konferenčno 
mizo na pariški aveniji Kle-
ber znašli predstavniki ZDA, 
Južnega Vietnama, južnoviet-
namske osvobodilne fronte 
in DR Vietnama, so vsi na za
četek »četvernih« pogajanj 
gledali s precejšnjo mero op
timizma, č e so pred tem se
stankom vsi komentatorji 
obsojali prerekanja, kakšno 
obliko naj bi imela konfe
renčna miza, so ocene dose
danjih pogajanj precej po
dobne. Za kaj v bistvu gre? 

Jutri se bodo predstavniki 
štirih delegacij sestali na 
tretji seji. Kot vemo so re
zultati dosedanjih dveh se
stankov vse prej kot pozitiv
ni. Tako ameriška kot scver-

novietnamska stran še vedno 
vztrajata pri svojih — po
vsem nasprotnih — stališčih. 
Zato ni čudno, da so nekateri 
preimenovali pariška pogaja
nja v pogovor gluhih. Pri tej 
definiciji so šli nekateri ko
mentatorji še dlje, ko so za
pisali, da se delegacije med 
seboj lahko domenijo le za 
datum prihodnjega sestanka. 

Skratka, obe dosedanji za
sedanji sta minili v medse
bojnem obtoževanju, kdo je 
kriv za vojno v Vietnamu. 
Novi predsednik ameriške 
delegacije Cabot Lodge je še 
povečal nasprotja z beseda
mi, da se ZDA, kot tudi nje
ne zaveznice ne bodo umak
nile iz Južnega Vietnama, 
dokler bodo na tem področju 
severnoviefnamske čete. Lod
ge je še pristavil, da vidi re

šitev iz vietnamskega proble
ma v vzajemnem umiku vseh 
tujih čet iz Južnega Vietna
ma. Na te besede je postal 
pozoren vodja FNO Tran Bu 
Kiem, ki je dejal: »ZDA pri
padajo Američanom, kot pri
pada Vietnam Vletnamcem. 
Nihče se nI vmešaval v no
tranje zadeve ZDA, zato naj 
tudi ZDA prenehajo svoje 
vmešavanje v notranje viet
namske zadeve.« 

Dobri poznavalci vietnam
skih razmer ob tem ugotav
ljajo, da pariška pogajanja 
še dolgo ne bodo prinesla 
pričakovanih rezultatov, če 
bosta obe strani vztrajali na 
takšnih stališčih. Res je, da 
imata Hanoi in FNO pri svo
jem sklicevanju na zgodovin
ske ženevske sporazume tak
tično prednost, vendar vse 
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Srečanje ob Blejskem jezeru 

Zimski krst" 
Janeza Pateta 

Odločil se je za težak pok
lic potapljača, že pet let ga 
opravlja v globinah Blejske
ga jezera. V mrazu in vroči
ni. Ko smo v ponedeljek vsi 
premraženi drgetali ob je
zeru, se je Janez, oblečen v 
posebno potapljaško obleko 
(akvalungo) pognal v zeleno 
vodo. Spogledali smo se in 
molče izrekli: Junak! Tokrat 
je imel posebno nalogo, pr
vič v svoji potapljaški zgo
dovini. Zaplaval je pod le
deno skorjo Blejskega jeze
ra. 

Prav gotovo ste slišali, da 
je v soboto zvečer zdrknil v 
globino Blejskega jezera 

Janez Pate, znanec in prijatelj 
Blejskega jezera. — Foto: 
F. Perdan 

osebni avtomobil Opel 1900, 
last Leopolda Muleja iz Ra
dovljice. Voznik se je pravo
časno rešil. Avto pa je ob
tičal deset metrov globoko v 
vodi. Vsi napori, da bi ga 
ponovno videli na kopnem, 
bi bil i zaman, če ne bi bilo 
Janeza Pateta. Nekajkrat se 
je spustil v ledeno mrzlo vo
do in temeljito privezal avto 
na močne verige in jeklene 
vrvi. Preostalo je samo še 
počasno in previdno dviga
nje, kar so opravili delavci 
Gozdnega gospodarstva z Ble
da z avtomobilskim dviga
lom. Uspelo jim je. To bi la
hko naredili že v soboto, 
vendar se j im je vrv nekaj
krat pretrgala, tako da so 
obupali. Janez Pate je delal 
v vodi več kot pol ure. 

Ko sem se napotil k nje
mu, da ga zaprosim za kra
tek razgovor, je stal na bre
gu. Od mrzle vode in mraza 
je bi l popolnoma rdeč v 
obraz. »Počakajte,« je pro

sil. »Samo da se preoblečeni. 
Obleka me tako stiska, da 
komaj govorim.« Počakali 
smo ga. Se dvakrat je moral 
v vodo in avto je končno 
stal varno na bregu, seveda 
nič več tako lep in svetel. 
Marsikaj se je nabralo na 
njem in tudi precej odrgnjen 
je. »Zebe me,« je dejal Ja
nez. Nič čudnega, smo si de
jali. Začudili pa smo se, ko 
se je usedel na deske nad 
vodo in se skoraj do pasu 
namakal v njej. 

Za mizo v restavraciji se 
nam je Janez zdel popolno
ma drugačen. Skoraj prepo
znali ga nismo. Lica so mu 
upadla, pa tudi značilno bar
vo, katero so mu »podarile 
topline zimskega jezera«, je 
izgubil. Takole je začel: 
»Star sem 27 let in rojen na 

Bledu, že pet let sem zapo
slen kot potapljač-reševalec 
na Blejskem jezeru, pozimi 
in paleti. Precejkrat sem se 
potopil v globine jezera, ko 
6eni reševal utopljence, so
botni in ponedeljkov poseg 
pa je bil prvi take vrste. De
lal sem pod ledom in še sne
žilo je. Zeblo me je v roke, 
saj nimam rokavic, in v pe
te.« 

Zakaj ste se odločili za 
takšen poklic, smo vrtali vanj. 
»Doma sem zraven vode. Z 
balkona domače hiše bi la
hko skakal vanjo. Sel sem 
»na poseben tečaj in postal 
diplomirani potapljač. Veste, 
moram biti popolnoma 
zdrav. Letno imam tudi de
set specialnih zdravniških 
pregledov. Vedno moram bi
ti pripravljen. Nič ne veš, 
kaj se lahko zgodi, pomagati 
pa Je treba. Ko rešuješ uto
pljenca, ti navadno drugi 
ljudje hočejo pomagati. To 

kaže, da na strogo določenih 
stališčih ne bo mogoče 
vztrajati v nedogled. Zato 
se sama po sebi postav
lja zahteva po določe
nem kompromisu, tako s 
strani ZDA kot DR Vietna
ma. Sedanji položaj namreč 
kaže, da gre za taktične po
teze obeh strani, ki naj bi 
kasneje prinesle določene po
zitivne rezultate. Vse govori 
v prid temu, da se obe stra
ni premalo zavedata dejstva, 
da njihov pogovor ne sme 
biti pogovor gluhih in da ko
nec koncev ne razpravljata o 
neki »domači« ali »zasebni« 
zadevi, temveč o problemu, 
ki že nekaj let ogroža mir v 
jugovzhodni Aziji. V. G. 

in dogodki 

je zelo lepo. Zgodilo se Je, 
da so ml bili v veliko napoto. 
Namesto, da bi iz vode vle
kel enega, ki je resnično po
treben pomoči, pa sem vle
kel dva ali celo tri, kar ml 
je otežilo delo in Še nevar
no je.« Kako ste opremljeni, 
ste zadovoljni z obleko iri 
potrebnimi aparati? »Obleko 
sicer imam, vendar staro in 
preperelo. Kar bojim si jo 
obleči, ker sem prepričan, da 
mi jo bo naenkrat pol osta
lo v rokah. Vidite, danes 
sem reševal v obleki, katero 
so mi posodili kranjski ga
silci. S staro je nemogoče 
delati. Denar za novo obleko 
in opremo je sicer že bil, ven
dar danes ni ne denarja in 
ne opreme. To pa bi nujno 
potreboval, ker sem na Ble
du edini »človek-žaba«. In 
večkrat zelo potreben.« In 
za konec, kolik je vaš glo
binski rekord? 49 metrov. Na 
severnem Jadranu. To je bi
la v tem delu morja tudi 
največja možna globina.« 

Srečno, Janez! Želimo Ti, 
da bi moral posredovati čim 
manj krat in — čim večkrat 
uspešno. Posebno pri reševa
nju človeških življenj. 

J. Košnjek 

Upravni odbor 
trgovskega podjetja 
»Murka« Lesce 
Dbjavlja prosto 
delovno mesto 

KOMERCIALNEGA 
VODJE 

PODJETJA 
Pogoj za sprejem: 
—• visoka strokovna izobrazba in 2 leti prakse na 

podobnih ali istih delovnih mestih; 
— višja strokovna izobrazba in 5 let prakse na istih 

ali podobnih delovnih mestih; 
— srednja strokovna izobrazba in 10 let prakse v 

komercialnem poslovanju, od tega najmanj 3 leta 
na vodilnem delovnem mestu. 

Interesenti naj svoje prijave pošljejo na upravo 
podjetja. Rok za prijavo je 15 dni po objavi v ča
sopisu. 



29. 
»Fino, no potem pa kar no

ter!« Debeli inspektor se je 
odločno napotil k vratom, 
na glasni protest pisarja pa 
se je obrnil in ga pogledal. 
»Midva sva se pa tudi že ne
kje srečala, če se ne motim. 
Moje ime je Fiagg, višji ins
pektor Flagg. Kdo pa ste vi?« 

»Carter se pišem.« 
»Carter? čakajte no!« Raz

mišljal je in mrmraje ponav
ljal to ime. »Neivall, ali se vi 
kaj spomnite na kakega Car
terja?« Newall je zmajal z 
glavo. »Neki Abraham Car
ter je bil 3. maja 1935 obso
jen zaradi požiga, vendar to 
ni tisti.« 

Flagg je bil skoro razoča
ran. »Kar ni, se lahko še zgo
di! Prav nič bi se ne čudil! 
No, pustiva ga za sedaj, mor
da si ga kasneje ogledava 
bolj natančno. Pojdiva zdaj!« 
Že medtem, ko je govoril, je 
pritisnil na kljuko in brez 
obotavljanja vstopil. 

Chesnev Lisgard je sedel 
za pisalno mizo in pisal. Pred 
njim je stal zabojček s ciga
rami in napol polna stekleni
ca ter nekaj kozarcev, kar je 
Flagg z zadovoljstvom ta
koj opazil. 

»Kakor vidim, se vam ne 
godi slabo, Mr. Lisgard.« 

Pravnik Je prestrašen planil 
pokonci in nekaj časa buljil 
v nenavadnega obiskovalca, 
preden se je spet zbral. »Za 
vraga, mislil sem, da je Car
ter!« 

»Vidite, pa sle se zmotili,« 
mu je prestregel besedo in
spektor. »Moje ime je Flagg, 
višji inspektor Flagg, ta su-
hec pa je seržant Newall.« 

Lisgard se je zravnal. »In
spektor Fiagg! Seveda, dosti
krat sem že slišal vaše ime. 
Vstal je in jima ponudil sto
la. »Kaj vas je pripeljalo v 
mojo pisarno, gospod inspek
tor?« 

»Posli,« je kratko odvrnil 
Flagg in se sopeč spustil na 
stol. Raztreseno se je ozi
ral okrog sebe in se tipal po 
žepih. »Svoje cigare sem mo
ral danes zjutraj pozabiti do
ma. Bom pa medtem vael eno 
vaših, Mr. Lisgard, saj j ih 
imate gotovo pripravljene za 
svoje kliente.« Izbral si je 
cigaro, jo z užitkom povohal, 
nato pa potisnil zabojček 
pred Ne*alla. »Prižgite si, 
seržant, prižgite, saj tudi 
vi nimate dostikrat prilike 
kaditi takole dobro travico!« 
Seržnat Nevvall je takoj 
ubogal svojega predstojnika. 
»Hvala lepa, Mr. Flagg!« 

Chesnev Lisgard, k i je mol
če opazoval to predrzno ro

panje, je globoko vzdihnil. 
»In sedaj, ko ste se lepa 
udobno namestili, Mr. Flagg 
— iz njegovega glasu je zve
nel rahel posmeh — mislsra, 
da boste prišli na pogovor o 
poslih?« 

Flagg si je prižgal cigaro, 
si zadovoljno pomel roke in 
naenkrat začel resno in sivar-
no. »Tako je! Kar začnimo! 
Vaše tajnice, Miss Selby, da
nes ni v pisarni?« 

Lisgard je odkimal. »Ne! Si
noči je doživela nekaj prav 
hudega.« 

»To je pa res! Tolpa Sov 
jo je poskušala ugrabiti.« 

Chesnev Lisgard je okame-
nel. »Tolpa . . . Sov? Mr . 
Flagg, ugrabitev je huda reč 
in. —« 

Flagg je zdolgočaseno za
stokal. »Vi, k i ste pravnik, 
morate to že vedeti! Toda 
bilo je tako, kakor sem re
kel. Deklico so napadli in si
cer so jo napadle Sove, o ka
terih ste prav gotovo tudi že 
slišali, saj že vsak otrok v 
Londonu ve za to ime. Al i 
vam je morda znano ima 
Mortimer Chark?« 

Lisgard je vstal in hodil 
po sobi gor hi dol. Potem je 
obstal in namrSčil čelo. 
»Chark, Mortimer Chark? 
Nikoli še nisem slišal teja 
imena. Kdo pa je to?« 

»Prebrisan in nevaren zlo
činec,« je odvrnil Flagg ost
ro. »Toda, če misli, da je 
bolj prebrisan kot jaz bo do
živel najhujše presenečenje 
na vsej svoji življenjski poti.« 
Grozeče je uprl svoje ostre 
oči v Licgarda. »Ali je tisto-
le tam v steklenici whisky? 
Potem bi ga rad popil poži-
rek ali dva, kajti kadarkoli se 
pomenkujem o Sovah, se 
vedno zelo razburim in al
kohol me spet pomiri.« 

Nejevoljen je stopil Lisgard 
k mizi, natočil dve čaši in ju 
potisnil pred obiskovalca. 

»Torej, gospod inšpektor,« 
je dejal nato, »še vedno si 
r 'sem na jasnem, kaj pravza
prav želite od mene.« 

Flagg je počasi srebal pi
jačo. »Nič drugega, samo va
še mnenje o tej zadevi bi 
rad slišal, jaz namreč zelo 
cenim mnenja pravnikov.« 
Potem je trdo postavil čašo 
na mizo. »Tistega večera, ko 
so umorili mojega seržan.ta, 
ste bili v Meglenem krogu!« 

Lisgard je prikimal. »Ser-
žang Gage? Da, bral sem o 
tem v časopisih. Strašno! Tu 
je nedvomno imela Tolpa 
Sov svoje prste vmes.« 

»Vsekakor!« je potrdil 
Flagg. Vsa dobrovoljnost je 
zginila z njegovega obraza in 

grozljiv hlad je zrl iz nj*8°* 
vih oči. »Umor policijsfc{2a 
uradnika je siia tehtna I a -
deva, Lisgard, in, samo iW. t o 

čakam, da bodo Sove sto"'e 
napako — eno samo majce
no napako — pa bomo $ r a" 
bil i . Drugega za drugim 
mo posajali za rečetke 
bi zrelo sadje polagali V 
šaro. Mislite name, Mr. tf*-
gard!« 

Lisgardove ustnice so ^ e 

suhe. Obliznil j ih je in l e -
jal: »Upam da bo tako *°t 
pravite, Mr. Flagg!« Nje^v 
glas je bil nekam brezbaf21* 
in votel. 

Flagg je vzel cigaro l n 

vstal. »Mr. Lisgard, tisto' a-
šo mlado tajnico sem '*! 
pod svoje okriije, vendar Ha 
nič ne sluti. To sem vam! 0-
vedal le, ker menirn, da l a s 

zanima. Kajti če bi se f v 

bodoče še pripetilo koli#aJ 
hudega, bi bile posledice 'b-
žalovanja vredne — in up'°i 
da sva se razumela.« 

Lisgard je vzdržal njei • 
pogled. »Da, da, Mr. Fl&>> 
prepričan sem o tem, tod v 

življenju se dostikrat p i^" 
ti kaj presenetljivega, kaj*? 
In ti zločinci so zelo ne^* 
ni in brezobzirni. Kdove/* 
se lepega dne ne bodo | W 
tudi vas.« 

Iz zgodovine ž e l e z a r s t v a 
v K a m n i gorici (21) 

Z dvajsetim nadaljevanjem Varlovih zapisov »Iz zgodovine 
železarstva v Kainni gorici« smo v letošnjem Glasu št. 5 
(18. januarja) za nekaj časa pustili Kamno gorico in v rubriki 
Gorenjski kraji in ljudje objavili nekaj drugih prispevkov. 
Jože Vari st. pa nam je poslal še za nekaj nadaljevanj spo
minov iz svoje mladosti, ki j ih bomo zdaj objavili, da bo 
gradivo o nekdanjem železarstvu in o takratnem življenju 
Kamnogoričanov in okoličanov strnjeno, zaključeno. To se
veda ne pomeni, da potem dopisov iz Kamne gorice in okolice 
ne bomo več objavljali; nasprotno, veseli bomo, če bodo še 
drugi bralci o tem kaj napisali, saj Vari poudarja, da en sam 
vsega ne more vedeti, zato želi, da ga drugi dopolnijo. — Za 
naprej pa imamo že za celo mapo novega gradiva, novih pri
spevkov. Predvsem moramo omeniti serijo zapisov o zgodo
vini tržiškega čevljarstva, k i nam jih piše upokojeni strokov
ni učitelj Andrej Tišler. Objavljati j ih bomo začeli v drugi 
polovici februarja, ko bodo Varlovi spomini pri kraju. — Zdaj 
pa poglejmo, kaj nam je iz Kamne gorice še poslal Ježe Vari! 

Preden nadaljujem s svo
j imi spomini, bi rad povedal, 
da sem zadovoljen in vesel, 
ker se je v rubriki Gorenjski 
kraji in ljudje na moje spo
mine oglasil Janez Nastran z 
Rudnega v Selški dolini. Do
polnil je te zapise s podatki 
o izdelovanju sodčkov, brez 
katerih si v tistih Časih ne 
moremo predstavljati odpo-
šiljatelja žebljev. Vsi njegovi 
podatki so točni. Prav bi bi
lo, da bi se Janez Nastran še 
oglasil, morda s podrobnej

šimi zapisi o takratnem og-
larstvu in gozdarstvu, o če
mer prav gotovo ve več kot 
jaz. Res je namreč tisto, kar 
je zapisal urednik te rubri
ke, da se bo marsikaj poza
bilo, ča starejši ljudje ne bo
do povedali ali zapisali ti
stega, kar še vedo, česar se 
še spominjajo iz svojih mla
dih let. 

Na željo bralcev, k i v rub
r ik i Gorenjski kraji in lju
dje berejo moje spomine, 
bom poskušal iz svojih spo

minov napisati še nekaj po
drobnosti o šoli in o vasi. 
Star pregovor pa pravi, da 
eden ne ve vsega, vsi ljudje 
pa vse vedo. Zato tudi pro
sim bralce, k i zasledujejo 
moje zapise, da s-svojimi do
polnijo zgodovino železarstva 
v Kamni gorici, Kropi , Želez
nikih in drugje na Gorenj
skem. 

ŠOLA 
Mnogo let pred ustanovit

vijo redne ljudske šole v 
Kamni gorici so v vasi pou
čevali privatni učitelji po po
sameznih hišah. Prvi tak pri
vatni učitelj v vasi je bil 
Tomaž Poznik, ki je imel 
svojo privatno šolo v hiši 
št. 38. O tem, kdaj je začel 
poučevati, ni ohranjenih po
datkov. Drugi privatni uči
telj je bil Jožef Stritar, k i 
je bil obenem tudi organist 
in je poučeval v hiši št. 4. 
Tretji je bil Franc Zamoškar, 
ki je učil v hiši št. 30. Za 
njim je poučeval še Martin 
Klemenčič, h kateremu je 
hodil v šolo tudi dr. Lovro 
Toman. Zadnji zasebni uči
telj v vasi pa je bil Janez 
Debeljak, k i je bil obenem 
cerkovnik in organist. 

Leta 1844 je občina začela 
zidati zraven kaplanije šol
sko poslopje. Šolo so odprli 

in jo izročili namenu 11. no
vembra 1845. šola je bila 
enorazrednica, obiskovali pa 
so jo otroci iz Kamne gori
ce, Spodnje in Zgornje Lip-
nice ter Ravnice. 

šola je bila vse do leta 
1900 enorazredna, potem pa 
dvorazredna s štirimi oddel
ki . To prvo šolo od 1845 do 
1897 prikazujejo statistično 
takole: največ šolarjev je bi
lo v šolskem letu 1877/78, in 
sicer 162, od tega 75 dečkov 
in 87 deklic. Ker je bila šola 
zelo majhna, saj je lahko 
sprejela največ le 40 do 45 
otrok, obstaja vprašanje, ka
ko so poučevali, ker je bil 
za' vse en sam učitelj; tega 
ni mogoče zaslediti v nobe
nem zapisu, že v šolskem le
tu 1887,88 pa je število učen
cev padlo na 129, leto kasne
je pa j ih je bi Jo le še 85, in 
sicer 36 dečkov in 49 deklic. 

Obvezno so morali hoditi 
v šolo vsi otroci do 14. leta 
starosti. Kdor je uspešno 
končal štiri oddelke ljudske 
šole, je lahko nadaljeval šo
lanje v ponavljalni šoli, ka
tere pouk je bil enkrat te
densko, in sicer v četrtkih, 
ko so bili ostali otroci pro
sti. Ker je bilo zelo veliko 
takih otrok, k i so morali po 
večkrat ponavljati razrede 

že do 14. leta starosti, zato 
nekaj otrok sploh ni prašio 
do ponavijalne šole. To je 
bilo v takratnih razmerah se
veda razumljivo, saj so mo
rali otroci — o tem sem že 
pisal — pomagati pri delu v 
vigenjcih ali pri »furamju«. 
Kdor pa je naredil vse štiri 
oddelke s prav dobrim ali 
odličnim upehom, je šel še 
kakšno leto v ponavijaini 
razred ali pa so ga poslali 
naprej na druge šole v Kranj 
ali Ljubljano. Dekleta so obi
čajno poslali v škofjo Loko 
k nunam, kjer so imeli uči
teljišče in višjo šolo. Vsi ti 
dobri učenci so prejemali 
Langusovo ali Tomanovo pod
poro oz. štipendijo. Veliko 
teh učencev je postalo učite
ljev, profesorjev, zdravnikov, 
duhovnikov, znanstvenikov, 
sodnikov itd. Dekleta pa so 
v večini postale učiteljice in 
uradnice. 

Joža Var! st. 
(Naprej prihodnjič) 

Gorenjski 
kraji 

in ljudje 

tv..:zi:°^^ M B M l i r a B B l l i l i n i i m 

Gripa in kitajski ptiči 
Znanstvenik britanskega 

inštituta za medicinsko razi
skovanje trdi, da svetovne 
epidemije gripe zelo verjetno 
povzzoča križanje med člo
veškimi virusi in virusi, ki 
j ih prenaša neka vrsta kitaj
skih ptičev. Veiika večina epi
demij gripe prihaja v Evro
po in po celem svetu prav iz 
Kitajske. Menda zato, ker se 
tam večina prebivalstva uk
varja s kmetijstvom. Pri tem 

je možnost okužbe in meša
nja med živalskimi in člove
škimi virusi največja. Že v 
preteklosti so znanstveniki 
ugotovili veliko podobnost 
med človeškimi virusi in vi
rusi svinj, kokoši in konj. 
Leta 1965 so na primer v 
omenjenem inštitutu preiska
l i viruse gripe z ameriških 
puranov in ugotovili njihovo 
istovetnost z virusom A-2, ki 
je leta 1957 povzročil veliko 
epidemijo gripe. 

Neslišno vozilo 
Vse kaže, da hrup vedno 

bolj preseda človeštvu. Na
mesto priljubljenih skuter-
jev na bencin, ki povzročajo 
veliko hrupa, so trgovci za
čeli prodajati »neslišne« 
električne mini bicikle. Elek
trični motor napaja 12-volt-

ni avtomobilski akumulator. 
Pogonska moč se prenaša z 
verigo na zadnje kolo. Kolo 
doseže tudi do 60 kilometrov 
na uro, potovalna hitrost pa 
je 30 kilometrov na uro 
23-kiilogramov težko vozilo je 
mogoče spraviti v prtljažnik 
avtomobila. 

— Samo gasilec j e ! . . . Kar nadaljujte, kar ste ml 
hoteli povedati. 

Televizijski telefon 
Že letos bodo Švedi pri telefoniranju lahko gledali 

svojega sogovornika. Gre namreč za prve videolone. 
Najprej j ih bodo poskusno namestili v večjih mestih. 
Naročniki se bodo lahko »videli« na razdaljo od 480 do 
600 kilometrov, kar je neprimerno večja razdalja, kot 
pa jo zmorejo telefoni te vrste v Ameriki. Ameriški so 
namreč uporabni samo v lokalnem telefonskem 
omrežju. 

Za pohištvo so najbolj 
nevarne kriminalke 

Londonski časopis Daily Telegraph trdi, da ima lesna 
industrija več dela, odkar ljudje posedajo pred televi
zijskimi sprejemniki. Ugotovili so namreč, da med 
gledanjem programa Angleži brišejo potne dlani ob 
naslonjače, porivajo roke v gube na kavču, trgajo tka
nino ali celo lomijo les. Poškodbe na pohištvu so tako 
odvisne od programa. Najbolj nevarne za pohištvo so 
kriminalke in pa nogometne tekme ter konjske dirke. 

Nenavadna poroka 
Poroka je navadno precej vesel dogodek. Le redko 

se žalostno konča. Kaj nenavadna pa je bila poroka v 
neki belgijski vasi. Začelo se je čisto normalno, zapletlo 
pa se je pri spominski fotografiji. Ko sta se ženinova in 
nevestina družina razvrščali pred fotografom, je prišlo 
do prerivanja, nazadnje so padli še udarci. Ko je ne
vesta zagledala svojega tasta na tleh z okrvavljeno 
glavo, je nenadoma dobila popadke. Odpeljali so jo v 
porodnišnico, kjer je predčasno povila otročička. 

S komarji nad grešnike 
Sodniki v Riu de Janeiru so prišli na izvirno misel, 

kako učinkovito kaznovati kršilce prometnih predpisov. 
Na to j ih je privedlo zelo veliko število prometnih ne
sreč v mestnem prometu. Največji prometni grešniki 
so prav vozniki mestnih avtobusov, k i se brezobzirno 
prerivajo v ozkih ulicah in puščajo za seboj zmečkane 
avtomobile in ranjence. Tej brezobzirni vožnji so zdaj 
sklenili napraviti konec. Vse prekrške te vrste bodo 
kar najstrože kaznovali. Obsojenci bodo kazen presta
jali na nekem otoku, kjer vladajo komarji in peklenska 
vročina. 

Miha Klinar: Mesta, ceste in razcestja 
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»Gospod Bajberle,« vzklikne in v trenutJ1 Pozabi, da bi ne smel 
planiti k vojaku, dokler je v sobi praporščak 

Vojak ga začudeno gleda. 
»Se me ne spominjate več? Jaz sem, jal S e m Jakob Uršič, Šte

fan kin brat, brat štefanke Federlove, k i je , e*oč stanovala pri vas 
v Trstu.« 

»Vi? Zares! Že prej sem vas gledal, a . . • 
»Mir! Govorila bosta kasneje!« se oglasi F aPorščak. »In v vojski 

se vojaki ne vikajo, razumela.« 
»Razumela, gospod praporščak!« 
»A zdaj ti! Odkod so poslali tebe,« namigi Praporščak Bajberlu. 
»Iz ječe.« 
»Iz ječe?« -
»Da, bil sem obsojen zaradi udeležbe v ' ^ r u mornarice v Ko

toru!« 
»Sami uporniki torej? Sami uporniki? ^ lVsezadnje bom moral 

postati upornik tudi jaz, ali pa me boste'ekega dne pospravili,« 
pravi praporščak brez zlobne misli. 

Toda Bajberle je daleč od uporniških rf'11 in bi bil raje prav 
tako kakor oni Bohinjec, k i se dela bedak" °stal v ječi. Boji se 
fronte, k i ga čaka. š e nikoli ni bi l v kopensl vojski. 

»Mornar sem. Vojskovanje na kopnem [? popolnoma tuje, 
gospod praporščak,« govori v tržaškem nai* , u s hrvatskim nagla
som. 

»Ti nisi Slovenec?« 
»Ne, istrski Hrvat sem.« . 
»Potem si nam brat,« pravi praporščak V* 1 . m odide. 
»Kar tU poleg mene se namestite,« p r i p ^ J a Jakob prostor sta

remu znancu, čeprav ga je v življenju vide' a r no trikrat ali štiri
krat, ko je nekajkrat šel obiskat Štefi v ^ u njenih tržaških let, 
prvič pred devetimi leti, menda natančno veliko nočjo 1909, 
vendar takrat Bajberla ni srečal, saj je bi la S j i e t l . ki je s Federlom 
in otrokom stanovala pri Bajberlovih, sama-. a< bilo je aprila 1909, 
ko sem bil prvič v vašem stanovanju,« pr«* eduje in se obenem 
spomni, da je našel Štefi potrto in revno, *"7 a v je svojo potrtost 
in revščino prikrivala. Federla ni bilo, on P ^ e zaslutil, da je med 
Štefanko in Federlom nekaj .narobe. Morda/ 6 ttm je zaradi tega 
tudi Slavko, k i mu je bilo tedaj komaj P ° ' U g ! 0 . leto, zdel potrt. 
Potem so šli vsi trije v mesto, opoldan so se n » i , a so na Federla 

zaman čakali, štefi je rekla, da ga do večera ne bo, ker dela, čeprav 
je bila velika soboto, torej že praznik, ko popoldan ni delala no
bena tiskarna več. Hotel je štefanki to omeniti, a j i ni hotel reči, naj 
ne prikriva resnice, marveč j i je dal nekaj denarja. Maja pa se je 
Štefi vrnila domov in povedala, da jo je Franc aapustil in pobegnil 
neznanokam, dokler se ni oglasil iz Innsbrucka in nenehno pisaril, 
naj Štefi z otrokom pride na Tirolsko. Ko se je štefi naposled le 
odločila in šla z otrokom za Federlom, ni dolgo trajalo, ko se je 
Federle spri z lastnikom tiskarne in bil ob posel ter se vnovič 
vrnil v Trst. »Da, takrat, ko se je štefanka selila od vas v novo sta
novanje, sem vas videl prvič.« 

»Spominjam se. Prav imate, takrat je bilo,« pritrjuje Bajberle, k i 
je že takrat vedel, da Federle vara ženo z neko bogato rdečelasko, 
saj mu je to povedala njegova žena, ki je Federla sama videla prav 
v tistem času, ko je štefi zatrjevala, da j i tako lepo še nikoli ni bilo 
v življenju, kakor ji je bilo takrat. Imela sta lepo stanovanje, oprave 
nista predrago kupila od hišnega lastnika, k i se je preselil v Dalma
cijo, Federle je dobro zaslužil, a Federlova je bila varčna in kakor 
čebela med nosila denar v hranilnico, čeprav ga j i je Federle potem 
zopet zapravil kakor že dvakrat poprej, prvič, ko je prišel prvikrat 
iz Graza v Trst in ko je v času, ko je bil v Trstu sam, aapravil kakih 
tristo goldinarjev, ves izkupiček za pohištvo, prodano v Grazu, in še 
prihranke, k i j ih je vzel s hranilne knjižice, tako da nista imela 
ničesar, ko sta se naselila pri njih. 

Tega bi Bajberle ne vedel, ko bi se nekoč, ko se je bil vrnil 
z morja, Federlova dva ne prepirala o tem. Potem je bil nekaj časa 
med njima mir. Federlova je delala ko mravlja in šivala, stiskala 
krone od denarja, ki ga j i je dajal za gospodinjstvo mož, in upala, 
da bo kmalu prihranila toliko, da si bosta lahko najela svoje stano
vanje in si ga opremila. 

Nato pa je prišla tista velika noč, k i jo je on, Bajberle, v Novi
gradu preživel s svojo ženo in sinom Ivančkom, ki je bi l le nekaj 
mesecev starejši od Fcderlovega sina Slavka. Tista velika noč, oziro
ma dnevi po tisti veliki noči, ko so se z ženo in Ivančkom vrnili iz 
Novigrada in našli doma Federlovo z njenim sinom Slavkom samo. 
Toda Federlova ni povedala, da jo je zapustil mož, marveč je rekla, 
da si je Federle našel novo, boljšo službo in da bo že prihodnje 
dni odpotovala za njim. O tem, pa tudi to, da j i je mož pobral ves 
prihranjeni denar, je povedala šele, ko se je po tistem »lepem času« 
zgodba ponovila in ko jo je mož, za katerim se je vrnila iz Inns
brucka, po letu ali dveh vnovič pustil samo in izginil neznanokam. 

šele takrat (se spominja Bajberle) uboga žena ni mogla svojega 
gorja obdržati zase, marveč si je morala poiskati zaposlitev v trža
škem hotelu Central, kjer je delala kot pomožna blagajničarka, do
kler je niso odpustili; ne zato, ker bi ne bila poštena in vestna, 
marveč zato, ker se je vrnila bivša blagajničarka, ko je uvidela, da 
iz pustolovščine, v katero se je spustila z nekim dunajskim bogata
šem in upala, da jo bo poročil, ne bo nič. 

Zato pa je Federlova ostala brez posla, bila primorana prodati 

opravo, zapustiti stanovanje in se zopet naseliti pri njih, dokler je 
ni odrešilo Federlovo pismo iz Graza, naj pride k njemu v Graz, 
odkoder sta se potem preselila v neki Hartberg, dokler se poleti 
1912. leta nista zopet vrnila v Trst, kjer je Federle le s težavo dobil 
delo in še to v Miljah pri Trstu, kamor se je potem sleherni dan, 
a kasneje sleherni ponedeljek vozil in se šele ob sobotah vračal z lo
kalnim parnikom. Videti je bilo, da se je umiril, v resnici pa (tudi 
to je Bajberlu pripovedovala žena, k i je Federla nekajkrat videla 
z neko rdečelaso gospo, s prav tisto gospo, s katerim ga je srečala 
pred njegovim drugim pobegom iz Trsta) je ženo varal, kakor jo 
je varal poprej. 

Toda življenje med Federlom in gospo štefi je bilo vsaj tisti 
dve leti pred izbruhom vojne videti kljub temu mirno in srečno. 
Vsaj gospa štefi je bila, kakor se Bajberle spominja, videti zopet 
zadovoljna in srečna, ljubila moža in ga prav gotovo še vedno ljubi. 

Zato bi bil zločin, ko bi j i kdo to srečo razbil in j i razkril, da 
ni sama, ki jo mož ljubi. O tem je Bajberle še vedno tolerantnega 
mnenja. Federlova je bila srečna kakor neki mornar z njegove bivše 
ladje, dokler ni našel, ko je bil doma, popolnoma po naključju 
skritih pisem, ki j ih je pisaril ženi neki falot, neki cesarski podpol
kovnik, ob katerem se je morala mornarjeva žena videti že kot pod-
polkovnikova soproga z vsem bliščem in bogastvom, v kakršnem 
živijo brezdelne podpolkovniške barabe na račun davkov, k i jih sesa 
oblast iz znoja in dela delovnih podložnikov. Razumljivo, da podpol-
kovniška baraba (tako je govoril varani mornar) mornarjeve žene 
ne bi nikoli poročil, čeprav j i je v pismih obljubljal, da bo s pomočjo 
zvez dosegel ločitev svojega, pa tudi njenega zakona, kar je v cesar
stvu skoro popolnoma nemogoče in so uradna in cerkvena dovoljenja 
za razvezo zakona bolj redka kakor sneg v Dalmaciji ali Trstu. 

Toda ženska (Bajberle nehote aapade v ta spomin) mu je verjela 
in se mu vdajala, dokler se je podpolkovniški lopov ni naveličal, 
mornarjeva žena pa spoznala, da j i ne kaže drugega kakor sprijazniti 
se z usodo in živeti z ubogo mornarsko« živaljo ali psom«, kakor ga 
je v letih, ko ga je varala, neštetokrat psovala in zaničevala, mu oči
tala, da se vlači po pristaniščih s cipami, čeprav je bil mornar Mišo 
Ranilkovič eden redkih mornarjev, k i v pristaniščih in daleč od 
svojih žena niso »podivjali«, marveč so štedili in stiskali sleherni 
vinar, da bi ga lahko po vrnitvi v domače pristanišče izročili ženi. 

Celo Ranilkovičeva pripoved zveni v Bajberlovem spominu: 
— Enkrat samkrat me je premamila neka ženska, da bi se kmalu 

spozabil. A še takrat sem pomislil na ženo in svojo hčerkico, ki j i je 
bilo komaj nekaj mesecev, in tisti ženski ušel. Toda še potem me 
je mučila vest, kakor da sem zagrešil nekaj, kar se mi bo maščevalo 
in me udarilo. Ko sem naslednji dan sedel na krovu sam in strmci 
pobit v nebo, na katerem se je zarisal oblak in se v mojih očeh 
izoblikoval v podobo ženske z otrokom v naročju, me je stisnila laka 
bolečina, kakor da sem storil v resnici ženi in otroku greh. Stiskalo 
me jc in stiskalo, v srcu pa so se mi kopičile črne slutnje, kakor 
da bi bil tisti oblak znak, znak nesreče, k i me bo doletela doma. 



Več tisoč gledalcev na zamrznjenem jezeru 

51 tekmovalcev v 
V nedeljo popoldne je bilo 

na zaledenelem Blejskem je
zeru tradicionalno tekmova
nje v moto-skikjoringu. Na
stopilo je 51 tekmovalcev, 
prireditev pa si je ogledalo 
več tisoč gledalcev iz vse 
Slovenije. 

Čeprav vreme, pa tudi led 
nista bila najbolj ugodna, je 
bila prireditev vseeno zelo za
nimiva. Dokaj »južen led« 
sicer ni bil najbolj naklo
njen motoristom, zato pa je 
bila za smučarje vožnja 
ugodnejša in lažja. 

Letošnja proga je bila dol
ga 2500 metrov in je bila spe
ljana v lepih zavojih med 
otokom in Veliko Žako. 51 
tekmovalcev, od tega 6 Av
strijcev, se je pomerilo v 
treh kategorijah, Najprej so 
ob 14. uri nastopili motori
sti do in nad 250 cem s smu
čarji. V obeh kategorijah je 
presenetljivo zmagal znani 
tekmovalec m trikratni zma
govalec skikjoringa na Ble
du Avstrijec Leitgeb s smu
čarjem Smidom z Bleda. Za 
druga mesta pa so se boriti 
naši tekmovalci. Takoj po 
tem tekmovanju so se pome
ri l i mopedisti in motoristi 
brez smučarjev in nazadnje 
še prvih šest tekmovalcev iz 
vsake kategorije. 

Za presenečenje dneva so 

v kategorijah brez smučar
jev poskrbeli predvsem do
mači tekmovalci. Tako se je 
avstrijskemu prvaku za po
raze na prejšnjih tekmova
njih oddolžil še posebno Mil
ko Vesonjak iz Orehove vasi, 
ki je v obeh vožnjah preprič
ljivo zmagal. 

Rezultati do 250 cem s 
smučarjem: 1. Leitgeb (A) s 
smučarjem Šmidom (1,36.2), 
2. J. Rotair (Tr.) — smučar 
Peter Perko (1:41,5), 3. Ahačič 
(Lj. Moste) — Smučar Aleš 
Šmid (1:42,2); 

nad 250 cem: Leitgeb (A) — 
Vito Šmid (Bled) — (1:34,8), 
2. Ahačič (Lj. Moste) — Aleš 
šmid (Bled) — (1:41,5), 3. E. 
Berden (Mur. S.) — A. Šmid 
(Bled) — (1:42,8); 

Mopedistl 1. J. Zupan 
(Kranj) 7:01,0, 2. G. Smolej 
(Trž.) 7:01,4, 3. Razinger 
(Trž.) 7:44,0; 

do 250 cem (brez smučar
jev): 1. M . Veseljak (Or. v.) 
7:45,4, 2. J. Rotar (Trž.) 7:45,4 
3. St. Vesenjak (Or. v.) 
7:57,4; 

nad 250 cem: 1. M . Vese-
njaik (Or. v.) 7:28,2, 2. A. Aha
čič (Trž.) 7:28,4, 3. St. Vese
njak (Or. v.) 7:31,8. 

Avto-moto društvo Bled je 
tekmovanje dobro organizi
ralo. 

A. 2. 

Na zaledenelem Jfcfttt 15e-'ttlkV v" nederjo-pcrpoMne-'več -tiso« 
obiskovalcev. Za marsikoga je bil svojevrsten dogodek že to, 
da je lahko peš prišel na Blejski otok. — Foto: F. Perdan 

V tekmovanju v moto-skikjoringu Je bil v kategoriji do 250 in nad 250 cem prvi Avstrijec Leit
geb s smučarjem Vitom Šmidom z Bleda. — Foto: F. Perdan 

V zanimivih motornih dirkah so startali tudi mopedistl. — Foto: F. Perdan 

Veletrgovina Špecerija Bled na zaledenelem jezeru 

„Kupca je treba 
poiskati66 

Zadnja nedelja je bila spet 
ena tistih, k i je na Bled pri
vabila precej obiskovalcev. 
Zaledenelo jezero in dive pri
vlačni prireditvi sta marsiko
ga zvabili v ta del Gorenj
ske. 2e dopoldne si je men
da precej obiskovalcev ogle
dalo mednarodni turnir v 
kegljanju na ledu. š e več pa 
se j ih je popoldan zbralo na 
zaledenelem jezeru, ko je bi
lo v Zaki zanimivo tekmova
nje v motoskikjoringu. 

čeprav je kazalo, da bo to 
zanimivo tekmovanje poteka

lo v lepem sončnem vreme
nu, je sonce le od časa do 
časa pokukalo izza oblakov. 
Vendar pa to ni motilo šte
vilnih drsalcev in drugih, ki 
so se med tekmovanjem zbra
l i ob progi. In podobno kot na 
lanski tovrstni prireditvi, se 
je tudi tokrat na ledu pred
stavila Veletrgovina špeceri-
ja z Bleda. Podjetje je na 
jezeru postavilo štiri stojni
ce, razen tega pa so prikup
na dekleta prvih, drugih in 
tretjih letnikov trgovske šo
le obiskovalcem postregla z 
različnimi priboljški in raz
glednicami tudi ob progi. Po 

dve in dve dekleti z znaki 
špecerije Bled sta se z do
brotami na sancii pojavili 
zdaj tu zdaj tam. 

»Ne gre nam toliko za pro 
met oziroma za trgovino, kot 
za to, da se dekleta, ki so še 
vajenke v našem podjetju, 
navadijo na delo oziroma na 
trgovski poklic. Zato meni
mo, da je to delo bolj vzgoj
no, kot ekonomsko v trgov 
skem smislu. Pomembno pa 
je seveda tudi, da obiskoval 
cem skušamo postreči tam, 
kjer jih je pač največ,« 
nam je povedal direktor pod
jetja špecerija Jože Zupan. 



Veselo slavje na 
Križni gori 

Cilka in Valentin Jurčič ter Ana in Matevž Tavčar sta v nedeljo 
praznovala 40-letnico poroke 

Cilka In Valentin Jurčič 

Temni, grozeči deževni ob
laki so zatrpali nebo. Pršelo 
je iz njih in blato tor kašna-
ta snežna brozga sta zrahlja
la ozko pot, ki se vzpenja 
proti vrhu hriba. Topel, že 
skoraj pomladanski piš ni 
in ni mogel razgnati dežev
nih zaves. Odele so Lubnik, 
spolzele v dolino, vendar do 
travnatih križnogorskih po
bočij na drugi strani Selšči-
ce, do kmetij in skednjev 
tam gori, niso segle. 

Tri popoldan je bilo, ko 
sem stopil čez prag lovske 
koče na Križni gori. Oskrb
nik Lovro in njegova žena 
sta mi namreč pred dnevi 
sporočila, da bodo v nedeljo 
pri njih slavili edinstven ju
bilej — 40-letnico poroke 
dveh kmečkih parov, Valen
tina in Cilke J u r č č ter Ma
tevža in Ane Tavčar. Ob tej 
novici smo v uredništvu sta
knili glave. »Poišči jubi'ante, 
pokramljaj z njimi, gotovo 
bo zanimivo,« so odločili še
fi. 

In sem jih poiskal. Zares 
je bilo zanimivo. Kako tudi 
ne?! Cilka in Valentin ter 
Ana in Matevž so se poročili 
na isti dan (29. januarja 
1929), v isti vasi in cerkvi, 
pred istim kaplanom. Sosed
je so, njih življenjski poti, 
njih usodi pa sta si na las 
podobni. 

»Tiste nedelje pred štiride
setimi leti ne bom nikdar 
pozabil,« pravi Valentin Jur
čič, Urateretov a t a, kot ga 
kličejo po domače. Možak, še 
vedno Čil in krepak, svojih 
72 let dobro prenaša. 

»Ne pomnim, da bi kdaj 
pozneje bilo tako mraz. Le

den veter je pihal, ko smo 
bredli od vasi proti cerkvi in 
sneg nam je segal prek ko
len.« 

Valentina so prevzeli spo
mini. Vse bolj gladko je tek
la njegova pripoved. Le tu 
in tam sta žena Cilka in sin 
morala kaj dodati. 

»Veste, življenje nama ni 
bilo ravno z ro?i:ami pose
jano. Kot mlad gospodar sem 
podedoval hišo in posestvo 
(23 hektarjev polj in gozdov), 
k i so ju ocenili na 60 t s je 
dinarjev. Lepo kajne — am-

-pak imetje je do vratu tiča
lo v dolgovih, Z ženo sva 
pljunila v roke ter delala 
noč in dan. 'Pufi' so kopneli, 
do 2. svetovne vojne smo se 
izvlekli iz najhujšega, popra
vili hišo in uredili hlev. Po
tem pa . . .« 

Potem pa je prišlo leto 
1944. Nemci so tedaj do tal 
požgali Križno goro. Med 
drugim sta zgoreli tudi Ura-
teretova in Šoštarjeva (Tav
čarjeva) domačija. Okupator 
pri obračunavanju s partizan
skimi vasmi pač ni poznal 
milosti. Teden dni so plame
ni požirali sadove dolgoletne
ga dela vaščanov. Nikogar ni 
bilo, ki bi gasil požare, kajti 
vsi moški so morali z Nem
ci — za talce. Le trop pre
strašenih žensk in otrok je 
begal med kadečimi se ruše
vinami. 

»Od skupinice borcev, ki 
jih je sovražnik takrat zajel 
pri nas, sta dva padla, enega 
so prijeli, eden pa je skupaj 
s sinom Franci jem ušel,« se 
spominja Ana Tavčar. »Misli
la sem, da bodo vse pobili, a 
k sreči moža ni bilo doma 

In res so imele mlade pro
dajalke precej dela. Bonbo
ni, piškoti, alkoholne in brez
alkoholne pijače, razglednice 
itd. je šlo kar dobro v pro
met. Menda so lani, ker je 
bilo lepo vreme, prodali še 
nekaj več, vendar pa so tudi 
z letošnjo prodajo v podjet
ju zadovoljni. Sicer pa je bi
lo pomembneje to, da so bili 
s postrežbo zelo zadovoljni 
tudi obiskovalci. 

Zato so se v podjetju Špe-
cerija odločili, da bodo po
dobno prodajo pripravili tu
di na letošnjih planiških pri
reditvah. Takrat bodo v Pla
nici postavili dve večji stoj
nici, razen tega pa bodo pro
dajalke podobno kot sedaj 
tudi tam postregli kjer koli. 

Takšna odločitev Veletrgo
vine špecerija Bled je vseka
kor vredna vse pohvale in 
posnemanja. Človek namreč 
resnično dobi občutek, da je 
trgovina tista, ki se približa 
kupcu, in ne kupec trgovini. 

A. Zalar 

Na nedeljskem tekmovanju v moto-skikjoringu na zaledenelem Blejskem jezeru so prikupna 
dekleta Veletrgovine špecerija Bled postregla gledalcem kar ob tekmovalni progi. — Foto: 
F. Perdan 

in to nas je rešilo.« 
Družini sta imeli srečo. Vsi 

so preživeli. Nove, lepše in 
večje domačije so si zgr;d l i 
po vojni. Toda Valentin, še 
ves poln žalostnih spominov, 
ni pozabil omeniti družine 
Kalan, ki je med vojno izpu
lila vseh pet sinov-f-artiza-
nov. 

»še o volu povej, cee,« je 
Cilka opomnila moža. In s:m 
slišal za zgodbico iz listih 
hudih časov, droban pripet
ljaj, srečo v nesreči bi g i 
lahko imenovali danes. Nem
ci so namreč, preden je ogenj 
pogoltnil h'eve, odpe.ja i vso 
živino. Le močan vol, Valen
tinova last, se ni dal i:g.:ati. 
Pobesnela žival je zelenca, 
ki sta jo držala, odrinila in 
zbežala. Orjaškega roponocea 
so domači kasneje, pri cbno-
vi hiše in gospodarski:i po
slopij, še kako potreboval:. 

Ampak čas bi že bil, da iz 
življenja zakoncev Jurčič in 
Tavčar povemo tudi kaj bolj 
veselega. Saj veste, prešerni 
trenutki, čeprav redki, osta
nejo človeku bolj v spomi
nu. 

»Ana, povejte kakšno vedro 
iz minulih let!« 

»No, ne vem . . .« se je 
obotavljala živahna Matevže* 
va soproga in pogledovala k 
možu. 

»Aha, tole pa kar daj:e v 
časopis. Ko so se fant;c — 
še pred poroko je bilo — pe
ljali k meni domov, v Sred-
njikarjevo grapo (cbe s Cil
ko sva doma od tam) \:o ba
lo, jih je zasul snežni plaz. 
Bili so čisto obupani« 

Še smo tako klepetali. So
ba v lovskem domu se je pol
nila. Lovro in njegova žena 
sta imela polne roke dela. 
Po mizah so vlažni kozarci 
risali rdeče vinske kolobar
je. Vse več j ih je bilo. Kljub 
vsemu pa stolov v prijetno 
toplem prostoru ni zmanjka
lo. A prav gotovo bi j ih, če 
bi se tamkaj zbrali vsi po
tomci naših slavijencev. Va
lentin in Cilka imata štiri si
nove, Matevž in Ana pa dve 
hčeri in dva fanta. Seveda so 
vsi že odrasli, poročeni, z 
lastnimi družinami. 

»Kaj pa vnuki?« sem poba
ral vesele sobesednike, opazu
joč drobiž, ki se je motal 
•cm ter tja po prostoru. 

»Šele trije,« sta smejoč se 
povedala Tavčarjeva dva. 

»Samo trenutek!« so Jurči-
čičevi gubali čela. In je Cil
ka začela Jteti na prste. 
»Dvanajst,« sem zvedel na
zadnje. »Veselo Je, kadar se 
vsi zberejo doma.« 

Verjamem. Cez deset let 
ob zlati poroki, bo gotovo še 
kakšen več. Do takrat pa, 
Matevž in Ana, Valentin m 
Cilka, srečno! 

I. Guzelj 



V e č poudarka s p l o š n i 
telesni vzgoji 

Občinska konferenca SZDL 
Kamnik je sklicala posveto
vanje o sedanjem položa
ju in nadaljnjem razvoju te-
lc3ne kulture v občini. Na po
svetu, ki se ga je udeležil tu
di član zveze za telesno kul
turo Slovenije in zastopniki 
športnih društev in klubov j 
ter člani sveta za šolstvo, kul-
turo in telesno kulturo pri j 
občinski skupščini so raz- i 
pravljali o resoluciji o teles- j 
ni kulturi zvezne skupščine, 
zavzeli pa so določena sta'i- j 
šča, po katerih je treba to 
resolucijo uresničiti. 

Svet za šolstvo, kulturo in 
telesno vzgojo je že večkrat 
obravnaval problem telecne 
kulture v občmi. Telesna 
vzgoja je namreč zašla v 
težave, vzrok za to pa je pred
vsem pomanjkanje material
nih sredstev in prostorov, 
prav tako pa tudi slabi de
lovni načrti. 

Prav gotovo je v Kamniku 
najbolj aktiven smučarski 
klub, saj ima v svojih vrstah 
precej močno ekipo alpskih 
tekmovalcev, v odboru pa 
imajo nekaj zelo aktivnih čla
nov. Rokometaši aktivno de
lujejo šele dve leti, ko so do
bil i asfaltirano igrišče. Uspe
šni so tudi košarkarji, med
tem ko se odbojkarji vse bolj 
poslavljajo od ugleda, k i so 
si ga pridobili. Omeniti mo
ramo še strelce, k i pod stro
kovnim vodstvom redno us
posabljajo mladinsko ekipo 
z M K puško, občinski strel
ski odbor pa j im je omogo
čil, da so popolnoma obno
vili M K strelišče. Tudi teni
ški igralci so si dovolj do

bro uredili svoja igrišča ln 
pri delu niso imeli posebnih 
težav, medtem ko ostali klu
bi bolj ali manj še životari
jo. 

Na posvetovanju so pouda
ri l i , da je potrebno več splo
šne telesne vzgoje. TVD Par
tizan že dalj časa sploh ne 
deluje, ker nimajo svojega 
prostora, niti nimajo dovolj 
vaditeljev. Lani smo dobili 
novo telovadnico, vendar še 
vseeno nad 3200 učencev in 
dijakov telovadi v treh telo
vadnicah s skupno površino 
578 m 2 . Obe kamniški telo
vadnici sta zasedeni od jutra 
do poznih večernih ur. 

V prihodnjem obdobju bo
do največji del sredstev na
menili obnovi športnega sta
diona v Mekinjah, kjer beda 
pri zemeljskih delih pomaga
l i tudi mladinci s prostovo !j-
nimi delovnimi akcijami. Ob
novili bodo tudi piavalni ba
zen, adaptirali telovadnico 
pri šoli Toma Brejca, zgradi
l i novo telovadnico pri šoli 
Frana Albrehta, pri šoli na 
Duplici, v Stranjah in po
dobno. 

Sklenili so, da bo naloge 
sedanjega sindikalnega dru
štva prevzel TVD Partizan, 
kamor naj bi se vključevala 
predvsem delavska mladina 
in predšolski otroei ter sta
rejši člani. 

Vse sekcije SšD se bodo 
priključile občinski zvezi za 
telesno kulturo, najprej pa 
bodo napravili program per
spektivnih športnih panog v 
Kamniku. 

T. Smolnikar 

Vranja p e č : Dajte nam prostor! 

Akcija za seznanjanje 
z novimi pravi ln iki 

o prometu na cestah 
Pred kratkim Je komisija 

za vzgojo in varnost v pro
metu pri skupščini občine 
Kranj sprožila akcijo naj bi 
se kar največ voznikov mo
tornih vozil in drugih upo
rabnikov cest seznanilo s tre
mi novimi pravilniki o pro
metu na naših cestah. 
Nekateri pravilniki imajo kar 
precej novosti, pravilnik o 
prometnih znakih na cestah 
ima na primer kar 60 novih 
prometnih znakov, za".o je 
akcija seveda več kot potreb
na. Ker pa je na območju 
kranjske občine kar 10.803 
lastnikov vozniških dovoljenj, ' 
Je bilo treba akcijo zelo ši- i 
roko zastaviti. 

Vozniki motornih vozil in 
drugi uporabniki cest se bo- j 
do z novostmi seznanili na 
predavanjih, ki Jih bodo v 
ta namen organizirala avto-
moto društva, združenje šo- j 
ferjev in avtomehanikov ter 
komisije za varnost in vzgojo 
v prometu v delovnih orga- j 
nizacljah. Prometni strokov- j 
njakl bodo na teh predava- : 
njih seznanili poslušalce s 
pravilnikom o prometnih 
znakih na cestah (Ur. list 
SFRJ, št. 33/63), pravilnikom j 

o znakih, ki jih udeležencem 
v prometu na cestah dajejo 
pooblaščene uradne osebe 
(Ur. list SFRJ št. 24/63) in s 
pravilnikom o napravah in 
opremi za vozila, ki vozijo po 
cestah ter o tehničnih pogo
jih za posamezne naprave na 
njih (Ur. list SFRJ 47/68). 
Avto-moto zveza je za preda
vanja pripravila tudi lepake 
večjega formata s prometni
mi znaki ter brošure. Lepake 
s prometnimi znaki naj bi 
obesili v delovnih organiza
cijah na vidnejših mestih, 
tako da bi se z novimi pro
metnimi znaki prav vsakdo 
lahko seznanil. 

V nekaterih delovnih orga
nizacijah so že imeli ta pre
davanja, tako na primer v 
Elektrotehničnem podjetju v 
Kranju, ki Je med prvimi 
pokazalo zanimanje za preda
vanja o prometu. Pri ostalih 
podjetjih pa se na predava
nja pripravljajo. 

AMD Kranj bo organiziralo 
predavanja po delovnih orga
nizacijah in pa za svoje čla
ne. Avto-moto društva Šen
čur, Cerklje ln Zabnica pa 
vsako na »vejem območju. 

L. M. 

Če se odpravimo iz Kam
nika po avto-cesti proti Sta
remu gradu, marsikdo ne ve, 
da vodi cesta naprej v Palov-
če, v Vranjo peč ter naprej 
v Veliko in Malo Lasno. Ce
sta za Stari grad se odcepi 
na Kratni in od tu naprej 
je potrebno še uro peš hoje 
do Palovč. Pol ure naprej je 
Vranja peč, nato pa še malo 
obrusiš pete in srečaš se s 
prijaznimi prebivalci Lasne. 

To so vse partizanske va
si, pravi domovi partizanov. 
Mala Lasna je bila 1942. pov
sem požgano. Ti kraji so 
precej oddaljeni od središč, 
poštar jih obišče le trikrat 
na teden. Sedaj sicer še ima
jo osemletno šolo, vendar pa 
bi raje imeli samo štiri raz 
rede, zato učenci petih raz-
redov te hodijo v šolo v 
Kamnik. 

V njihovi mladinski organi
zaciji je 40 mladincev, usta
novili pa so jo šele v začet
ku lanskega leta. Kljub temu 
so se že krepko spoprijeli z 
nekaterimi težavami in jih 
nekaj tudi rešili. Nedolgo te
ga so na svoji konferenci 
pretresli delo v preteklem le> 
tu in si zadali nove naloge. 
Za predsednika so ponovno 
izvolili Janeza Sovinška. 

Mladi v Vranji peči nima
jo prostora, kjer bi se lahko 
zbrali na sestanku, kaj šele, 
da bi kje zaplesali, zaigrali 
šah ali morda gledali kratek 
film. To se jim posreči le 
redkokdaj zato je njihova 
želja, da bi kmalu dobili kak 
prostor, razumljiva. Za se
daj se zbirajo v šoli približ
no enkrat na mesec. Pa še 
takrat imajo težave s pro
storom, ker učiteljic navad-
no popoldne ni v šoli in po
dobno. 

Mladi, pravijo, da prej ni
so imeli toliko težav s pro
stori, dokler je bila šola še 
samostojna. Upravitelj je bil 
prof. Slabe. Takrat so lahko 
v njegovi temnici raz.vijali sli
ke. Fotografski krožek je z 
njegovim odhodom razpadel, 
temnica pa je postala — 
shramba. Krajevna skupnost 
bi mladim sicer rada poma
gala, vendar za zdaj ne more. 

Mladinci so delavni Poma
gali so pri vseh akcijah kra
jevne skupnosti. Pomagali so 
urejati cesto, kopati jarke za 

vodovod, organizirali izlete 
in podobno. Čeprav se le tež
ko zberejo skupaj, so ven
darle precej naredili ali vsaj 
pokazali, da imajo voljo do 
dela. Tudi načrtov za letoš
nje delo imajo cel kup. Usta
novili so dramsko skupino, 
ki bo pripravljala proslave, 
radi pa bi se naučili tudi ka
ke igre. Imajo tudi šahovski 
krožek, ki se zbira enkrat na 

teden. Prvega maja namera
vajo organizirati pohod v 
partizansko bolnišnico Tri
glav na Kolovcu, ki je bila 
izdana in požgana v maju 
1944. Žele si tudi več preda
vanj in pa poučnih kratkih 
filmov. Največja želja še ved
no ostane prostor, kjer bi 
se lahko zbirali. Upajo, da 
bo to urejeno ob obnovitvi 
šole. T. Smolnikar 

27. apri la — spet d i r k a 
za svetovno prvenstvo v 
moto-crossu na Ljube! u 

Dobrih šest mesecev je od tistega popoldne, ko so 
v ljubeljski dolini utihnili stroji najboljših motocrosistov 
sveta, ko smo navdušeni ploskali najboljšim na dirki za sve
tovno prvenstvo v moto-crossu, in sicer prvi dirki za svetovno 
prvenstvo v naši državi. O zgodovini Ljubelja — zibelki moto 
športa v naši domovini nimamo namena pisati, saj vsi vemo 
kaj Ljubelj pomeni. Vendar bi veljalo, da se ustavimo ob 
lanski prireditvi in oceni njene organizacije. 

Ne bo odveč če navedemo izjavo, ki jo je dal po končanem 
tekmovanju predsednik organizacijskega komiteja in član 
IS skupščine SR Slovenije Rino Simoneti: »Mislim, da je 
v tukajšnjem AMD Tržič pri delu organizirana, usposobljena 
in pa požrtvovalna ekipa, ki j i je mogoče prepustiti kakršno
koli tekmovanje na najvišji ravni. Svetovno prvenstvo, k i se 
je danes razpletlo pred nami, je eden najbolj logičnih zaključ
kov štirih desetletij. Poleg tega je dokaz velike ustvarjalnosti 
tega športnega kolektiva . . .« 

Tudi tisk, radio in TV tako doma in na tujem so se 
o organizaciji lanskoletne prireditve zares pohvalno izrazili. 
Istega mnenja je bil tudi predstavnik FIM Kari Basch, k i je 
čestital neumornim prirediteljem za brezhibno organizacijo 
prvega svetovnega prvenstva v moto-crossu v Jugoslaviji. 

Sedaj pa pogled naprej! 27. aprila letos se bodo v Tržiču 
drugič pomerili najboljši motocrossisti za točke na svetov
nem prvenstvu. Prireditveni odbor, k i z organizacijo tudi letos 
ne želi razočarati številne ljubitelje tega športa, že vseskozi 
neumorno dela. 

Odbor je do danes že ustanovil organizacijski komite 
prireditve in tako, kot lani tudi letos izbral vanj člane iz vse 
Jugoslavije. 

Tudi letos bo predsednik organizacijskega komiteja Rino 
Simoneti, član IS skupščine SR Slovenije. J. J. 

Zimske š p o r t n e igre 
sestavljali po trije člani, vsa
ka občina pa lahko prijavi 
neomejeno število tekmoval
cev. Predsedniki in podpred
sedniki občinskih skupščin 
tekmujejo v svoji tekmovalni 
skupini, vendar se njihov re
zultat prišteje k skupnemu 
številu točk posamezne obči
ne. Na dosedanjih srečanjih 
so imeli največ uspeha usluž
benci iz Radovljice, k i so en
krat že osvojili pokal v traj
no last. 

Na Veliki planini bodo pri
hodnjo soboto, to je 8. fe
bruarja že VI . tradicionalne 
zimske športne igre sindikal
nih podružnic uslužbencev 
gorenjskih občinskih skup
ščin. Letos igre organizira 
sindikalna podružnica skup
ščine občine Kamnik. Vsa do
sedanja srečanja so bila zelo 
dobro organizirana. Tudi le
tos pričakujejo organizatorji 
veliko udeležbo. Ekipe bodo 

V nekaj stavkih 
LANIščE PRI K A M N I K U — Prebivalci krajevne skupnosti 

Tunjice si že dlje časa prizadevajo, da bi dobili nov transfor
mator, saj imajo sedaj tako slabo električno napetost, da vča
sih ne morejo poslušati niti radia. Za gradnjo transformatorja 
se predvsem zavzema krajevna skupnost in po svojih močeh 
zbira sredstva. Nekaj sredstev bo po vsej verjetnosti prispe
vala tudi krajevna skupnost šenturška gora, ker bosta iz tega 
transformatorja dobila boljšo napetost tudi Sidraž in Lenart 
na Rebri. Transformator bodo po vsej verjetnosti gradili na 
Lanišah nad Kamnikom. — an 

GODEŠIC — Prejšnjo nedeljo je bila na Godešiču pri škof-
ji Loki konferenca političnega aktiva, na kateri so razpravljali 
o pripravah na bližnje volitve. Obenem pa so se pogovorili 
tudi o najbolj perečih komunalnih vprašanjih. Treba bi bilo 
popraviti most prek Sore med Godešičem in Gostečami. Most 
je deloma lesen in je dotrajal že pred kakimi desetimi leti. 
Vaščani ln okoličani menijo, da bi bil najboljši nov železo-
betonski most. Gradnja bi veljala okoli 27 milijonov starih din. 
Tako veliko denarja ne bi zmogli sami prispevati zato bodo 
z »prosili za pomoč občinsko skupščino. — an 

Koprčani 
v zimskem 

bazenu 
v Kranju 

Med letošnjimi zimski
mi počitnicami so v 
kranjskem zimskem baze
nu trenirali 11 dni plaval
ci in plavalke plavalnega 
kluba Koper. Trening je 
zelo dobro potekal in so 
mladi plavalci precej pri
dobili. Stanovali so v Di
jaškem domu, kjer so se 
po njihovih izjavah, zelo 
dobro počutili. 



Lil« 

Prodam nov PLETILNI 
STROJ znamke turnix. Kalan, 
Drulovka, 4, Kranj 447 

Prodam 6 tednov stare 
PRAŠIČKE, štefanja gora 13, 
Cerklje 526 

Prodam PRAŠIČA za zakol. 
Sr. Bitnje 16, Žabnica 527 

Prodam ŠIVALNI STROJ 
»entlarico« za polovično ce
no. Naslov v oglasnem oddel
ku 528 

Prodam semenski KROM
PIR igor. Pivka 13, Naklo 

529 
Prodam KRAVO, 8 mesecev 

brejo. Dragočajna 3, Smled
nik 530 

Prodam K O R E N J E in PE
SO. Šenčur 137 531 

Prodam dobro ohranjen 
polavtomatični PRALNI 
STROJ. Fojkar, Kranj , Va
lj avčeva 5 532 

Prodam skoraj nov globok 
OTROŠKI VOZIČEK. Naslov 
v oglasnem odd. 533 

Prodam BIKA. Nova vas 4, 
Preddvor 534 

Prodam mlado K R A V O , k i 
bo v kratkem teletila. Pre-
bačevo 27, Kranj 535 

Prodam ugodno ČEVLJAR
S K I STROJ singer (flah) in 
KOMPRESOR do 8 atmosfer 
v prav dobrem stanju. Na
slov v oglasnem oddelku 

536 
Prodam KOBILO, 3 leta 

staro, težko do 600 kg, ali 
KONJA, 8 let starega. Sokhč, 
Selo 22, Bled 539 

Prodam suhe bukove BU
TARE. Sora 40, Medvode 

516 

Motorna vozila 
Prodam PRIKOLICO za 

osebni avto. Cena 2000 N din. 
Naslov v oglasnem oddelku 

537 

Kupim dobro ohranjeno 
lažjo travniško BRANO. Moš
nje 7, Brezje 540 

Kupim tridelno OMARO in 
»KOMODO«. Naslov v oglas
nem oddelku 541 

Izdaja ln tiska CP »Go
renjski tisk« Kranj, Ko
roška cesta 8. — Naslov 
uredništva in uprave lista: 
Kranj, Trg revolucije 1 
(stavba občinske skupšči
ne) — Tek. račun pri SDK 
v Kranju 515-1-135. — Te
lefoni: redakcija 21-835 
21-860; uprava lista, ma-
Iooglasna in naročniška 
služba 22-152 — Naročni
na: letna 32, polletna 16 N 
din, cena za eno številko 
0,50 N din. Mali oglasi: 
beseda 1 N din, naročniki 
imajo 10% popusta. Ne
plačanih oglasov ne ob
javljamo. 

Prodam večje POSESTVO 
na Gorenjskem. Takoj vselji-
vo. Naslov v oglasnem oddel
ku 538 

Hrano in stanovanje nudim 
FANTU, dekletu ali upoko
jencu brez otrok, za pomoč 
na srednje veliki kmetiji. 
Cotelj Franc, Popovo pri Tr
žiču 513 

Prireditve 
OBIŠČITE INTERNACIO

NALNI PROGRAM iz Švice, 
Češkoslovaške in Holandijc, 
ki bo v petek, dne 7. 2. 1969, 
v kino dvorani STORŽIC, 
Kranj ob 20.15 uri z raznimi 
točkami in modernim strip-
tisom. 

M I M i 

HOTEL EVROPA 
V K R A N J U 

sprejme glasbeni ansambel za 
pustno soboto. Prijave v hote

lu Evropa Kranj. 

STROKOVNO POLAGAM 
vse vrste PLASTIČNIH PO
DOV IN TAPISOMOV. Pod-
gornik Iva, Ljubljana, Poko
pališka c. 39 273 

Preklicujem neresnične be
sede, ki sem jih izrekel proti 
Ažman Mileni iz Drulovke 
pri Kranju in se j i zahvalju
jem, da je odstopila od tož
be. Oblak Vladimir, Praše, 
Kranj 515 

RESTAVRACIJA KOMPAS LJUBELJ 

^ W ^ ^ K V A B I N A 

VESELO 
PUSTOVANJE 
15. februarja 1969 

Rezervacije lahko dobite v resta
vraciji in poslovalnici Kompas na 
LjubeJju, tel. 71-376, 
Vljudno vabljeni! 

Elektro Kranj, D E Kranj ponovno razpisuje po 
sklepu DS podjetja javno licitacijo za prodajo 
osnovnih sredstev 

— K O M B I I M V 1000, vozen, tehnično pregle
dan, neregistriran, letnik 1962, izklicna cena 
5000 din; 

— POLTOVORNI FIAT-ZASTAVA 615, nosil
nost 1,51, vozen in neregistriran, letnik 
1958, izklicna cena 3000 dhi. 

Licitacija bo dne 12. 2.1969 ob 9. uri za družbeni in 
ob 10. uri za zasebni sektor v avtoparku Elektro 
Kranja, DE Kranj, Partizanska c. 20. Ogled vozil je 
možen vsak dan od 7. do 14. ure v avtoparku pod
jetja. 

Tovarna sprefme 
verig 
Lesce 

delavcev za razna dela 
v proizvodnji. 

Zaslužek primeren. 
Stanovanje za samce 

poskrbljeno. 

Prednost imajo delavci iz bližnje okolice in z odslu
ženim vojaškim rokom. 
Interesenti naj čimprej vložijo pismene ponudbe 
kadrovski komisiji Tovarne verig, Lesce ali se zgla-
sijo osebno v kadrovskem oddelku podjetja. 

cREinn turistično § 
prometno 0 
p o d j e i j e 

K R A N J 

DUNAJSKA DRSALNA R E V N A 
s programom 

C O N F E T T I 
tudi letos gostuje v CELOVCU 

OD 6. D016. FEBRUARJA 
Zvezdi revije: 

Emmerich Danzer 
i n 

Ingrid Wencll 
med vsako predstavo izžrebana dragocena nagrada 

Naši avtobusi bodo vozili na popoldansko predstavo 
revije, ki bc ob 14.30, in sicer 

v petek, 7, februarja preko Ljubelja 
v torek, 11. februarja preko Trbiža 
v peteK, 14. februarja preko Trbiža 

in v soboto, 15. februarja preko Trbiža 

Odhod iz Kranja izpred kina Center ob 
7. uri prek Trbiža CENA 75 N dir 

prek Ljubelja CENA 65 N din 

Za kolektive in šole organiziramo ogled revije po 
njihovi želji tudi izven našega programa. 
(večerna predstava je ob 19.30) 
Prijave v poslovalnici CREINA, Koroška 4, telefon 
21-022. 

K M E T I J S K O ŽIVILSKI KOMBINAT K R A N J 
KOMERCIALNI SERVIS 

r a z g l a š a 
prosto delovno mesto: 

prodajalke 
Pogoji: — K V prodajalka v živilski stroki, 

— nastop službe je možen takoj. 
Razglas velja do zasedbe delovnega mesta. 
Pismene ponudbe z dokazili o strokovnosti sprejema 
KžK Kranj — Komercialni servis. Kranj, Cesta JLA 2 

HOTEL 
EVROPA 

v k r a n j u sprejme 
1. receptorja 
2. hotelsko perico 
Pogoji: 
Pod 1 — moški, starost najmanj 20 let, srednješol

ska izobrazba, znanje tujih jezikov. Po
skusno delo 1 mesec. Delovno razmerje za 
nedoločen čas. 

pod 2 — ženska, delovno razmerje za določen' čas 
3 mesece. 

Pismene ali osebne prijave sprejema hotel Evropa 
v Kranju 15 dni od dneva objave Razpisa. 



Neznanka je mlada Č e h i n j a 
Za zdaj še ni pojasnjeno, 

kaj je iskalo mlado dekle v 
strmih stenah Begunjščice 
tik nad cesto, ki pelje do lju
beljskega prelaza. Otroci iz 
Podljubelja so se v petek, 
31. januarja, smučali v bliži

ni predora, ki zadržuje snež
ne plazove in tam našli več
jo potovalko z ženskim peri
lom in oblekami. Odnesli so 
vse skupaj domov, ker je bila 
najdba čudna so šli gledat še 
odrasli. Malo nad cesto ka-

Nesreče zadnjih dni 
Okoli sedme ure zjutraj je v petek, 31. januarja 

na Cesti železarjev na Jesenicah osebni avtomobil, ki 
ga je vozila Ivica Tavtovič, zadela Marjana Volčina, 
ki je oklevajoče prečkal cesto. Huje ranjenega so 
odpeljali v bolnišnico. 

Na poledeneli cesti v Železnikih sta v soboto 
zjutraj trčila osebni avtomobil, ki ga je vozil Vinko 
Tušek, in pa osebni avtomobil, voznik Ivan Kamen-
šek. Pri trčenju je bil Tušek laže ranjen, na vozilih 
pa je za okoli 2400 N din škode. 

V petek zvečer se je na cesti prvega reda v Pod-
taboru prevrnil osebni avtomobil nemške registracije, 
ki ga je vozila Janja Lavrin iz Kranja. Sopotnica Ana 
Oblak je bila pri tem laže ranjena, škode na avtomo
bilu pa je za 10.000 N din. 

V križišču*cest Staneta Žagarja in Partizanske 
ceste v Kranju sta v soboto dopoldne trčila osebni 
avtomobil, voznik Viktor Nartnik, in pa osebni avto
mobil, ki ga je vozil Jože Bajt. Nesreča se je pripe
tila, ko je voznik Viktor Nartnik izsiljeval v križišču 
prednost. Dva sopotnika sta bila pri trčenju laže 
ranjena, škode na vozilih pa je za 10.000 N din. 

V križišču ceste JLA in Kidričeve ceste v Kranju 
je v petek zvečer voznik tovornega avtomobila Jože 
Sitar izsiljeval prednost pred osebnim avtomobilom, 
ki ga je vozil Janez Valjavec. Pri trčenju sta bila so
potnika v Valjavčevem avtomobilu laže ranjena, ško
de na avtomobilih pa je za 19.000 N din. 

V petek okoli 23. ure je v Begunjah voznik osebne
ga avtomobila nemške registracije Jože Prešeren iz 
Lesc zaradi neprimerne hitrosti na poledeneli cesti v 
ovinku trčil v vogal hiše št. 102 in pri tem podrl še 
kolesarja Franca Žalca, ki je pripeljal nasproti. Ko
lesar je bil pri tem laže ranjen, škode pa je za 
1500 N din. 

Na cesti prvega reda med Polico in Naklem je 
v nedeljo okoli šeste ure zvečer voznik osebnega avto
mobila Boris Lotrič iz Preddvora zadel Janeza Mikiča, 
starega 72 let, ko je šel peš po desni strani ceste proti 
Naklem. Poškodbe so bile tako hude, da je Janez 
Mikič na kraju nesreče umrl. 

V ponedeljek sta na Jezerski cesti v Kranju trčila 
osebni avtomobil, ki ga je vozil Rudolf Lesjak in pa 
stroj za čiščenje snega, ki ga je upravljal Blaž Podob
nik. Nesreča se je pripetila, ko je Podobnik zapeljal 
z dvorišča na cesto in s tem zaprl pot osebnemu avto
mobilu. Lesjak Rudolf je bil pri trčenju ranjen, škode 
na vozilih pa je za 3500 N din. 

Nekaj pred drugo uro popoldne se je med Polico 
in Kranjem prevrnil dostavni avtomobil, ki ga je vozil 
Peter Mihelčič. Zaradi spolzke ceste je vozilo začelo 
zanašati, zapeljalo je s ceste in se prevrnilo. Voznik 
in oba sopotnika so bili pri tem ranjeni, škode na 
avtomobilu pa je za 2000 N din. 

Na cesti med Zg. Besnico in Nemiljami je v pone
deljek trčil v nasproti vozeči avtobus voznik osebnega 
avtomobila dr. Maver Julij. Nesreča se je pripetila, ko 
je dr. Maver pred srečanjem z avtobusom na zasne
ženi cesti začel zavirati. Pri tem se je vozilo obrnilo 
za 90 stopinj in trčilo v avtobus. Dr. Maver je bil laže 
ranjen, škode na vozilih pa je za 6000 N din. 

L. M. 

kih 70 metrov so našli truplo 
mladega dekleta. Preiskoval
ci so kasneje ugotovili, da je 
to 19 letna češka državljanka 
Marie Durišova iz Bilovca. 
Preiskovalni sodnik je odre
dil obdukcijo. Ugotovili so, 
da je pokojna dobila samo 
odrgnine in potpludbe od 
padca in da — kot vse kaže 
— ne gre za nasilno smrt. 

V njeni beležnici so našli 
naslov nekega Novomeščana. 
Ta je pojasnil, da je pred ka
kimi štirinajstimi dnevi v 
Zagrebu naložil dva češka 
fanta in eno dekle ter jih od
peljal do Novega mesta. Pro
sili so za njegov naslov, da 
bi se mu pismeno zahval li, 
kot so dejali. Vprašali so ga 
še, kje je državna meja. 

Preiskovalci stoje nedvom
no pred uganko, kako je 
dekle zašlo v strmine pod 
Begunjščico in kje sta sprem
ljevalca, če je bila res ta tro
jica. Marie Duriš je bila štu
dentka kemije. L. M. 

KINO 
Kranj CENTER 
5. februarja zah. nemški 

barv. CS film DR. FU M A N 
CU ob 16., 18. in 20. uri 

6. fcbruraja zah. nemški 
barv. CS film DR. FU MAN 
CU ob 16., 18. in 20. uri 

7. februarja mehiški barv. 
film ZLATI P E T E L I N ob 16. 
in 18. uri 

Kranj STORŽIČ 
5. februarja franc.-belg. 

barv. CS film ZLATA MLA
DOST ob 16., 18. in 20 uri 

6. februarja franc.-belg. 
barv. CS film ZLATA MLA
DOST ob 16., 18. in 20. uri 

7. februarja zah. nemški 
barv. CS film DR. FU M A N 
ČU ob 16. uri, amer. barv. 
film DRUŽINSKE STVARI 
ob 18. uri, premiera amer. 
barv. CS filma VRNITEV 
R E V O L V E R A S A ob 20. uri 

Radovljica 
5. februarja zah. nemški 

film PLAČANA L J U B E Z E N 
ob 18. in 20. uri 

6. februarja angl. barv. 
film LADY L ob 20. uri 

7. februarja franc.-avstrij. 
film SOVA LOVI PONOČI 
ob 20. uri 

škofja Loka SORA 
5. februarja franc. CS film 

PAST ZA P E P E L K O ob 18. 
in 20. uri 

6. februarja italij.-franc-
nemški barvni CS film OPE
RACIJA SAN GENNARO ob 
20. uri 

7. februarja i t al i j.-franc.-
nemški barv. CS film OPE
RACIJA SAN GENNARO ob 
18. in 20. uri 

Jesenice RADIO 
5. februarja amer. CS film 

ŠTIRIDESET UBIJALCEV 
6. februarja amer. film 

CIMERRON KID 
7. februarja japon. barv. 

CS film S T E K L E N I C A , K I 
UBIJA 

Jesenice PLAVŽ 
5. februarja amer. film 

CIMERRON KID 
6. -7. februarja amer. barv. 

film POTOVANJE V DVO
JE 

Kranjska gora 
6. februarja amer. CS film 

ŠTIRIDESET UBIJALCEV 

Avto se je po treh dneh končno le pokazal na površini. Janez Pate je še zadnjič pregledal, 
če so verige in jeklene žice dobro pritrjene. Začela se je zadnja in najzahtevnejša faza dviga
nja — poteg avtomobila iz vode. — Foto: F. Perdan 

Uspelo je! Zadnji konec je že na suhem. Se kontrola vezi ln podstavljenih plohov. Vezi so M 
zadnjič nategnile, in tovornjak blejskega gozdnega podjetja Je avto potegnil na breg. Foto: 
F. Perdan 
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VIII. 
POKAL 
VITRANC 
16.-17.2.1969 
KRANJSKA 
GORA 

Do velike smučarske prireditve VIII. pokal Vitranc 1 
nas loči le še nekaj dni. Priprave za to tekmovanje | 
potekajo v najlepšem redu. Doslej so poslali poimen- g 
ske prijave že iz Poljske in Norveške, nastopili pa bodo g 
tudi tekmovalci iz Francije (deset tekmovalcev), Avstri- g 
je, Švice, Vzhodne Nemčije, CSSR, švedske, Finske, E 
Kanade in Jugoslavije. Po vsej verjetnosti bodo na g 
Vitrancu nastopili še tekmovalci iz Španije, Italije in g 
ZDA. Jugoslavijo bo na tej prireditvi zastopalo deset g 
najboljših alpskih smučarjev. 

Kranjskogorsko prireditev bodo finančno podprla g 
po dosedanjih podatkih naslednja podjetja: Elan Be- 5 
gunje, Istra Vino, Komunalna banka Ljubljana, Ko- g 
linska Ljubljana, Zavod Magistrat Ljubljana, Prehrana g 
Ljubljana, podjetje Petrol, Kompas in Gorenjka Je- g 
senice. E 

1 
Ker bo tekmovanje v Vali Gardeni (Italija), kjer bo g 

prihodnje leto svetovno prvenstvo v alpskih disciplinah, g 
zaključeno šele v petek, 14. februarja, bo organizator E 
preskrbel za prevoz tekmovalcev iz tega kraja v Kranj- g 
sko goro. Zaradi tega upravičeno upamo, da bo letos- g 
nja prireditev v Kranjski gori doslej najkvalitetnejša, g 
saj bomo videli na delu praktično vso svetovno elito = 
alpskega smučanja v moški konkurenci. E 
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Nogometaši 
Triglava 

pred 
novo 

sezono 
Zaradi odhoda nekaterih kvalitetnih nogometašev iz Kra

nja k drugim klubom je kvaliteta kranjskega nogometa moč
no padla. Kranjski Triglav so namreč pred začetkom jesenske 
sezone zapustili naslednji igralci: Nosan, Kožar, Bregar, Ver-
bič, Vagaja in Kolenovič. Trenutno zavzemajo na lestvici 
s 6 točkami predzadnje mesto in se bodo morali v spomla
danskem delu prvenstva močno potruditi, če bodo hoteli ostati 
v družbi republiških ligašev. O problemih kluba nam je se
kretar kluba Jože Eljon dejal naslednje: 

»Dotacija 30.000 N dinarjev je vsekakor prenizka za normal
no delo v našem klubu. Zaradi tega smo na zadnji izredni 
skupščini Izvolili v naš upravni odbor takšne ljudi, ki bodo 
po svojih močeh pridobili še dodatna sredstva, da bomo lah
ko spomladi z večjim optimizmom startali za prepotrebne 
točke. Težave so tudi z igralci. Zaradi odhoda šestih dobrih 
nogometašev bomo morali pritegniti v klub nekaj novih igral
cev. Do sedaj sta že podpisala pristopnico Teplna in šaljanin. 
Do pričetka prvenstva pa pričakujemo še nekaj novih moči. 

Nogometaši so začeli s treningom že sredi januarja, vod
stvo vadbe je prevzel novi trener Milenko Vukotič, dosedanji 
naš najboljši igralec. Dosedanji trener Milan Kraševec pa ne 
bo več delal v klubu zaradi prezaposlenosti na njegovem de
lovnem mestu. Naše moštvo se nahaja v zelo kritični situaciji. 
Če bomo uspeli, da se obdržimo v republiški ligi, je vse 
odvisno od uspešnega starta. V prvih dveh kolih gostajemo 
na tujem, in sicer v Kopru in v Vevčah, če bomo osvojili 
v teh dveh srečanjih vsaj eno točko, potem upam, da ne 
bomo izpadli Iz republiške lige. Zapustitev slovenske lige bi 
bil nedvomno hud udarec za kranjski nogomet in se tega 
močno zavedamo. Vsi si prizadevamo, da bi uspeli v tem, da 
bi obdržali kranjski Triglav * diružhi najboljših .slovemk**! 
moštev.« P. Didič 

Končano je tekmovanje tekačev za prvenstvo SRS 

Vsi naslovi ostali na Gorenjskem 
Na Jezerskem je bilo v ne

deljo končano letošnje re
publiško prvenstvo v tekih 
in štafetah. Prvenstvo pa v 
celoti ni bilo izvedeno, kajti 
v soboto so morali organi
zatorji razveljaviti tek članov 
na 15 km zaradi pomanjklji
vosti v organizaciji tekmova

nja. Nekateri tekmovalci so 
zaradi napačno označene pro
ge tekli 18 km, nekateri 12, 
nekateri pa pravilno 15 km. 
Zato so se odločili, da bodo 
prvenstvo članov izvedli mar
ca skupaj s tekmovanjem za 
Rožičev memorial v Planici. 

Novi prvaki so postali: 

P r v a p r e i z k u š n j a 
Sedem dni pred uradnim 

prvenstvom Slovenije v po
kritih prostorih so imeli ne
kateri atleti kranjskega Tri
glava prvi start v letošnji se
zoni. Pod tribuno na stadio
nu Borisa Kidriča v Celju so 
nastopili na medklubskem 
mitingu, ki so se ga udele
žili še tekmovalci ŽAK Mari
bor in domačega Kladivarja. 
K obilici dobrih rezultatov 
sta prispevala tudi Kranjča
na Milek in Prezelj. Prvi jc 
zmagal v skoku v višino, dru
gi pa v troskoku. 

REZULTATI — moški — 
60 m ovire: 1. Vravnik (KI) 
8,5, 4. F. Fister (Tr) 9,4; 

60 m: 1. Kocuvan (KI) 6,8, 
3. Milek 7,1, 5. F. Fister in 
Loj k (vsi Tr) 7,2; 1000 m 
(mladinci): 1. Prašiček (KI) 
2:56,8, 5. Tepina 3:02,2, 7. Sa-
gadin 3:06,2, 8. Kleč (vsi Tr) 
3:06,8; višina: 1. Milek 200, 
3. Prezelj 185, 5. F. Fister 
(vsi Tr) 170; treskok: 1. Pre
zelj 13,97, 7. Osovnikar (oba 
Tr) 10,80; ženske — 60 m ovi
re (mladinke): 1. Vidovič 
(Tr) 9,8; 60 m: Lubej (KI) 
7,3, 3. Osovnikar 8,0, 7. B i 
zjak in Klemene (vse Tr) 
8,3; daljina: Lubej (KI) 551, 
4. Klemene 483, 5. Osovnikar 
432, 6. Vidovič 480, 7. Bizjak 
(vse Tr) 458. M. K . 

Nemet se je izognil 
porazu 

V preloženi partiji 2. kola 
šahovskega prvenstva Kranja 
je Naglic igral zelo dobro in 
bi po prekinitvi lahko hitro 
zmagal. Vendar pa je igral 
slabo in po številnih napa
kah izgubil partijo. 

Mali igra odlično in se s 
štirimi zmagami nahaja v 
vodstvu. Edina kandidata za 
prvo mesto sta ostala tako 
Mali in Nemet in njuna med
sebojna partija bo verjetno 
odločila o prvaku. 

Rezultati: 3. kolo — Krek : 
Matjašič remi, Zaplotnik : 
Valjavec 1:0, Zbil : Rablč 0:1, 
N a g l i c : Mali 0 :1 , Djordjevič 

Občinsko 
prvenstvo 
v Bohinju 

V Bohinju je bilo pred 
dnevi letošnje občinsko 
prvenstvo radovljiške ob
čine v veleslalomu za vse 
kategorije. Prvaki so po
stali: člani — 1. šmid 
(Radovljica), članice — 1. 
Bem (Radovljica); starej
ši mladinci — 1. Željan 
(Bled); starejše mladin
ke — 1. Meglic (Radovlji
ca); mlajši mladinci — 1. 
Gorišek (Radovljica); 
mlajše mladinke — 1. 
Mikeš (Radovljica); sta
rejši pionirji — 1. Goli-
čiČ (Radovljica); starejše 
pionirke — L . Fon (Bled); 
mlajši pionirji — 1. Hri
bar (Bled); mlajše pionir
ke — 1. Bešter (Pcdnart) 

okipfto ? i 'ir "RadoMSter 

: Vojičič in Anželič : Nemet 
odloženo. 

4. kolo — Matjašič : Ne
met 0 :1 , Mali : Anželič 1:0, 
Vojičič : Naglic remi, Rabič 
: Djordjevič remi, Valjavec : 
Zbil 1:0, Krek : Zaplotnik re
mi. 

Vodi Mali s 4 točkami pred 
Nemetom 3 (1). 

V. B. 

mlajši člani — 1. Filip Ka
lan (JLA), članice — 1. Ivan
ka Repinc (Partizan Bohinj); 
starejši mladinci — 1. Ma
tevž šimnic (Partizan Gorje); 
mlajši mladinci — 1. Franc 
Tajnikar (Jesenice); starejše 
mladinke — 1. Nikica TerziČ 
(Partizan Bohinj), mlajše 
mladinke — 1. Helena Be
šter (Triglav); štafete — čla
ni: 1. Partizan Gorje (šim
nic, Dornik, Kobilica), čla
nice: Partizan Bohinj (Pod-
lipnik, Terzič, Repinc); sta
rejši mladinci: JLA (Kalan 
Zalokar, Zupan); mlajši mla
dinci: Triglav (Jelene, špa-
rovec, Mohorič). 

J. J. 

Pavel Kobilica 

Uspeh pionirjev 
iz Ž i r o v n i c e 

Na letošnjem republiškem prvenstvu v smučarskih 
skokih za pionirje so imeli v kategoriji mlajših pionir
jev največ uspeha tekmovalci jeseniškega kluba. Nasto
pili pa so v glavnem samo pionirji iz planiške skakalne 
šole Žirovnica, kjer raste pod skrbnim vodstvom 
ing. Legata odličen kader mladih skakalcev. Zato je tre
ba pohvaliti prizadevnost vodstva planiške šole v Žirov
nici, ki nedvomno s svojim kvalitetnim delom rešuje 
med najmlajšimi čast jeseniškega skakalnega športa. 
Po drugi strani pa Je treba grajati ostale kraje v jeseni
ški občini, ki niso poslali na to tekmovanje nobenega 
tekmovalca. 

Prvenstvo Je bilo tudi rekordno, saj v zadnjih petih 
j letih ni nastopilo na takem tekmovanju še nikdar toliko 
» tekmovalcev kot preteklo nedeljo v Poljanah. Prvenstva 
I se je namreč udeležilo več kot sto pionirjev iz desetih 
) slovenskih klubov. 
\ V konkurenci mlajših pionirjev je zasluženo zmagal 
t Boris Cuznar (Jes.), na odlično drugo mesto pa se je 
I uvrstil talentirani Burjak iz žirov. Zelo lepo je skakal 
t tudi Legat, ki se je uvrstil na tretje mesto. V deseterico 
I najboljših pa se je plasiral še Justin iz Žirovnice, ki je 
j zasedel sedmo mesto. 
» V konkurenci starejših pionirjev pa je od gorenjskih 
J predstavnikov zasedel najboljše mesto Kranjčani Brane 
i Hafner, ki se je uvrstil z najdaljšima skokoma na od-
• lično tretje mesto. V deseterico se je z Gorenjske v tej 
> kategoriji uvrstil še Žemlja (Jesenice), ki je zasedel 
I osmo mesto. J. Javornik 
1 .Uiii vi wu»»o t»\ iti *>u fitif.voM *mo-4;« »<«*»•**--S 



Po končani tekmi so najbolj zadovoljni in navdušeni kar na 
Igrišču čestitali svojim ljubljencem. Albina Felca so kar na 
ramah odnesli z igrišča. — Foto: F. Perdan 

JesenJčaRom hi naj s ta zv^j&ca 

Sobota zvečer. Prva sobota v februarju, ki je bila za večino 
ljudi povsem navadna, taka kot so vse ostale v tem zimskem 
časti. Za Jeseničane pa je bila nekaj posebnega. Seveda, odlo
čala je, ali bodo njihovi ljubljenci tudi tokrat, trinajstič po 
vrsti, osvojili naslov najboljše hokejske ekipe v državi. 

Žreb je bil tokrat naklonjen tistim, ki uživajo v negotovosti. 
Prav do zadnjega kola je. bilo treba čakati na novega prvaka. 
In prav Jeseničani so imeli to srečo, da so »veliki finale« 
lahko spremljali na svojem drsališču. 

\ K O L O N E PROTI 
\ J E S E N I C A M 

Kot se za tako tekmo spo
dobi, je bilo zanimanje tudi 
v drugih krajih zelo veliko. 
V soboto zvečer so se pomi
kale kolone avtomobilov po 

Predvsem Jeseničani 9 0 takole navijali za domače moštvo. — Foto: F. Perdan 

Sobotne tekme na Jesenicah si je ogledalo tudi veliko gledalcev i Gorenjske ln celo drugih 
krajev Slovenije. — Foto: F. Perdan 

gorenjski četi proti železar
skim Jesenicam. Ko sem iz 
spačka opazoval oznake ti
stih, ki so nas prehiteli, ni
sem bil prav nič presenečen, 
da so bi l i med njimi tudi 
navdušeni privrženci hokeja 
iz Ljubljane, Celja, Maribo
ra, Zagreba . . . Prehitevanja 
je bilo precej, pri Žirovnici 
pa se je zataknilo. Naš spa
ček je vseeno veselo vlekel na
pi i j m zagotavljam vam, daje 
to zelo hiter avto. Na Jese
nice smo prispeli skoraj 
istočasno z BMW 1600, ki je 
vso pot navdušeno prehite
val kolono . . . 

TUDI NAVIJAČI S E 
OGREVAJO 

Ko sem stopil na drsališče 
oziroma na prostor za ogra
jo, sem od vseh strani za
čutil silen pritisk. Raglje, 
zvonci, trobente in drugi 
pripomočki so preglasili 
udarce palic na ledeni plo
skvi, kjer so igralci obeh 
ekip hoteli izkoristiti še zad
nje trenutke pred odločitvi
jo za temeljito ogrevanje. 
Pri tem so j ih navijači prid
no posnemali. Zdelo se je, 
da imajo celo več uspeha 
kot igralci, saj je bilo ozrač
je kljub mrazu vroče kot že 
dolgo ne. In ob pogledu na 
šesttisočglavo množico ljudi 
mi je bilo takoj jasno, da je 
ta večer možno samo eno — 
zmaga domačinov. Gledalci 
so to enostavno zahtevali; na 
kaj drugega nihče hi upal 
pomisliti. 

V E L I K A PREDSTAVA 
S E J E ZAČELA 

Sodnikovega žvižga, ki je 
naznanil začetek srečanja, ni
sem slišal. Napetost med 
gledalci je bila prevelika, da 
bi vsaj za trenutek utihnili; 
še tisti, ki niso prinesli na-
vijaških rekvizitov, so sku
šali čim bolj pomagati do
mači ekipi, zato žvižganju in 
razbijanju po reklamnih tab
lah ni bilo konca. 

Oba »velika« — gostujoči 
Medveščak in domače Jese
nice — sta se dobro zaveda
la pomembnosti tekme: Je
seničani kot favorit niso 
smeli niti na trenutek popu
stiti, gostje iz Zagreba pa so 
brez prevelikih ambicij hote
li čim lopše zaključiti svojo 

najupešnejšo sezbno v zvez
ni hokejski ligi. Po zmagi 
nad Jesenicami v Zagrebu 
pa so si morda na tihem že
leli celo naslov državnega 
prvaka. Kakorkoli -;že, tekma 
je bila od prvega do zadnje
ga trenutka borbena, ostra, 
brezkompromisna. 

NA DRSALIŠČU 
J E ZAGRMELO 

Celih deset mhiut so na
vijači z Jesenic trpeli kot že 
dolgo ne. Čeprav je zadetek 
že nekajkrat visel v zraku, 
pa so ostala vrata gostov ne
dotaknjena. V teh trenutkih 
so imeli Zagrebčani precej 
sreče (beri: odličnega vra
tarja Zibreta). Ko je bila v 
teku enajsta minuta, je Felc 
s sijajnim strelom ukanil 
obrambo gostov in odrešil 
tisoče gledalcev napetega 
pričakovanja. Na stadionu je 
zagrmelo. Pokanje petard je 
preglasilo vpitje in navduše
no ploskanje. V zrak je švig
nila prva raketa. To je b i l 
pravi trenutek zmagoslavja. 
In prav težko bi bilo ugoto
viti , kdo je bi l pri tem bolj 
srečen: gledalci ali igralci. 

ENAJSTA MINUTA S E 
PONAVLJA 

Sploh me ni presenetilo^ 
da so Jeseničani dosegli dru
gi gol v enajsti minuti druge 
tretjine. Toda ko je bila v 
teku že zadnja tretjina in je 
velika ura na drsališču kaza
la 10 minut in 30 sekund te
ga dela igre, sem nekoliko 
vraževerno pomsli l i na si ar 
ljudski pregovor: »Tretjič 
gre rado!« Tisti, ki ne verja
mejo pregovorom, so bili 
razočarani. Samo trenutek 
kasneje je ploščica- poletela 
proti vratom Medvcšcaka : in 
rdeča luč za golom je potr
dila tretji zadetek domači
nov. Še enkrat, dve minuti 
pred koncem, je moral Ži-
bret priznati svojo nemoč, 
ko je četrtič pobral plošči
co iz mreže. 

F E L C NA R A M A H 
NAVIJAČEV 

Gledalci so zaključni sod
nikov žvižg izrabili za to, da 
so vdrli na ledeno ploskev. 
Vsak je hotel prvi čestitati 
svojim ljubljencem za po
membno zmago. Najbolj 
navdušeni so dvignili na ra
mena odličnega Felca in ga 
odnesli v slačilnico. 

S tem je bil sobotni spek-
takel končan. Brez dvoma: 
šampioni so ostali veliki, lo
vorika državnega prvenstva 
je tudi tokrat izbrala pra
vo sredino, čudovitemu za
ključku tekmovanja pa so 
odlično prispevali tudi za
grebški »medvedi«, k i so vse 
do zadnjega trenutka igrali 
tako, kot se za vicešampio-
na spodobi. 

M. Kuralt 


